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25 anys de l’Associació catalana de psicopedagogia i orientació 

educativa i professional. I calia escriure el transcórrer i evolució 

d’aquest moviment, des dels seus inicis fins a l’actualitat, per no 

perdre’n la memòria. I ho hem fet dividint-ho en tres períodes i escrit 

per quatre professionals: 

Del 1996 al 2009 . N’han escrit la trajectòria i evolució en Ferran 

Sentís i l’Eulàlia Bassedas. 

Del 2009 al 2014. N’han resumit la història la Isabel Sánchez i en 

Joan Agelet. 

Del 2014 al 2021. I la Isabel i en Joan ho van continuar fins a 

l’actualitat. 

És sorprenent la tasca realitzada durant aquests anys i l’evolució 

feta per aquesta associació. Evolució dinàmica, d’obertura i de 

transformació. Queda escrit per a la memòria. 
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L’associacionisme dels professionals dels EAP 

Els primers anys: 1996-2009 

 

 

Els inicis de l’Associació Catalana de Professionals dels EAP 

(ACPEAP) 

 

Naixement de l’ACPEAP  

No podem parlar dels inicis de l’ACPEAP sense fer referència, també, al naixement 

dels EAP. L’existència d’aquests equips i la necessitat de construir un cos teòric i 

pràctic de l’exercici professional de l’assessorament psicopedagògic en els contextos 

escolars, donen tot el sentit al naixement de l’associació. 

Els professionals que integraven els EAP provenien de perfils professionals diversos 

(psicòlegs escolars, psicòlegs clínics, pedagogs, psicopedagogs) i d’entorns variats 

(alguns provenien de la docència en educació ordinària, d’altres de la docència en 

educació especial i també d’altres de l’exercici de la pràctica clínica o 

psicoeducativa, entre d’altres). Des de l’inici dels EAP, en els diferents territoris, vam 

tenir la necessitat de fer trobades informals i d’altres més formals per tal de poder 

intercanviar experiències i debatre sobre les pròpies pràctiques i estratègies que 

anàvem tots plegats implementant en els diferents àmbits d’intervenció. 

Una de les formacions que el Departament d’Educació de la Generalitat va oferir, que 

va ser molt ben valorada per tots els professionals, va ser el Màster en Intervenció 

Psicopedagògica i Assessorament Curricular, organitzat per la Universitat de 

Barcelona i el Departament d’Educació de la Generalitat, ofert des del curs 1992/93 

fins al 96/97. El 1996, darrer any en què es va organitzar, per iniciativa d’algunes de 

les persones que hi vam participar, sorgeix la iniciativa de constituir formalment un 

espai associatiu on ens poguéssim trobar, debatre i compartir el treball. Alhora, 

també, fer propostes als professionals i a l’administració educativa sobre la 
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intervenció psicopedagògica dels equips, atenent la diversitat de necessitats 

educatives que trobarem en els centres educatius. En aquest context també neix la 

idea de fer una publicació, que al cap d’un temps, el 2001, es concreta en l’actual 

revista Àmbits de Psicopedagogia i Orientació.  

Així doncs, sentim que en aquell moment es generen bones sinergies entre els i les 

professionals que coincideixen al Màster i sorgeix la necessitat de muntar estructures 

que donin cohesió, visibilitat i que permetin generar coneixement psicopedagògic 

per part dels mateixos assessors/professionals que estem treballant a les escoles; és 

a dir, els professionals que conformem els Equips d’Assessorament i Orientació 

Psicopedagògica (EAP) que ja fa gairebé vint anys que estan atenent amb 

periodicitat i assiduïtat als centres escolars de Catalunya. 

 

 

L’organització i les successives Juntes que han marcat 

l’associacionisme dels professionals dels EAP en els seus primer 

anys [període del 1996 al 2009 

 

Des de l’inici i amb l’impuls de la primera Junta, l’Associació es va constituir com 

ACPEAP registrada legalment i amb els requeriments propis que li donaven una 

estructura i funcionament formal. 

L’organització interna de l’associació es configura per una Junta representativa 

escollida pels associats i associades amb una presidència i vocalies. La primera 

Junta provisional va preparar tota l’organització associativa i estatutària per tal de 

proposar l’inici d’una etapa on les Juntes fossin escollides per l’assemblea de 

persones associades.  

En tots els períodes de mandat, l’associació promovia l’existència de comissions de 

treball i algunes de les que sempre es mantenien són les de Perfil professional, 

Formació-Jornades, Relacions amb sindicats, Comunicacions amb els associats i 

Revista Àmbits. També es formaven grups de treball per tal de tractar temes 

específics d’interès pels professionals i per l’administració educativa. Alguns dels 

temes estaven vinculats a la formació dels professionals dels EAP i d’altres més 

relacionats amb qüestions organitzatives, laborals i administratives. En alguns 

d’aquests grups de treball, un cop finalitzada la tasca proposada, s’elaborava un 

document en el qual es recollien marcs teòrics, experiències i estratègies per a la 

intervenció psicopedagògica que eren donats a conèixer als associats i quan era 

pertinent, a l’administració educativa. 

L’associació ha estat adreçada des del seu inici als i les professionals dels EAP, ja 

fossin psicopedagogs/gues, treballadors/es socials o fisioterapeutes. Posteriorment, a 
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partir de 2012, s’ha anat ampliant a tots els i les professionals de l’àmbit de la 

psicopedagogia i l’orientació, i així ens trobem a professionals dels EAP, 

orientadors/es dels instituts, professorat universitari i altres professionals de la 

psicopedagogia i l’orientació vinculats a l’àmbit educatiu, social o de la salut. En 

aquell moment es fa un canvi de nom de l’associació i passa a anomenar-se 

Associació Catalana de Professionals de l’Orientació (ACPO). 

Des de 1996 fins al 2009 s’han constituït diverses Juntes1 amb diferents períodes de 

mandat. 

 

Activitats i documents més rellevants en aquest període 

 

Al llarg de tot aquest primer període (1996-2009) de l’associació com ACPEAP, i 

especialment en els primers anys, es van fer molts esforços per a definir-nos [i 

construir-nos] com assessors psicopedagògics a partir de la diversitat de formacions 

i mirades que teníem tots i totes les professionals que formàvem part dels equips. 

També, era necessari fer-nos visibles entre tots els companys dels EAP i promoure 

així l’associacionisme com a forma d’avançar junts en aquesta incipient professió. De 

seguida, vam veure la necessitat de col·laborar amb el Departament d’Educació, des 

d’una relació constructiva, per tal de definir, des del coneixement teòric i la pràctica 

diària en els centres, els equips i el tipus d’intervenció psicopedagògica que calia fer 

per acompanyar els centres en la seva funció educativa i en la millora del sistema 

educatiu català. 

Així, doncs, des d’aquests principis vam anar estructurant i organitzant el treball 

intern i les activitats de cara enfora de l’associació. En tots aquests anys s’ha 

mantingut una coherència clara i sostinguda en el temps pel que fa a les activitats 

 
1 - Primera Junta provisional (1996-1999): President: Joan Agelet, conjuntament amb Carme Cornet, Ramon 
Coma, Fco. Javier Alaminos, Josep Lluís Barrasa ; M, José Laguía, Jaume Oller.  

− Primera Junta escollida pels professionals. Presidenta Eulàlia Bassedas (1999-2002), amb Montserrat 

Garcia, Manel Sanchez, Josefina Espallargas, Teresa Abril, Teresa Castilla, Carme Gisbert, Remei 

Grau, Teresa Huguet, M. Lluïsa Pascual, Josep M. Quero, Joan Serra 

− Segona Junta President: President Ferran Sentís (Nov. 2002- Març 2009) amb Montserrat Garcia, 

Teresa Castilla, Carles Montoya, Roser Reverter, Carme Gisbert, Teresa Sullà, Mireia Planas, Josep M. 

Quero.  

Al febrer 2005 continua la Junta amb la renovació de part dels seus membres: Ferran Sentís (president), 

Roser Reverter, Josep Mª Ferran, Pilar Sanlorien, Tessa Julià, Maria Vilella, Gemma Pérez i Montserrat 

Casas.  

Al desembre de 2007 es ratifica en assemblea una Junta provisional amb els següents membres: Ferran 

Sentís (president), Montserrat Casas, Isabel Sánchez, Eliana Anguera, Francesch Subirana, Mª Dolors 

Gómez, Anna de Jesús, Joan Serra, Berni Feligueras, Joana Perdigón i Roser Reverter. 

− Tercera Junta. President: Jaume Francesch (març 2009-novembre 2014) amb Anna de Jesús, Isabel 

Sánchez, Eliana Anguera, Anna Farré, Joan Serra, Mª. Dolores Gómez, Dolors Sala, Francesc Mena, 

Marta Montiel i Joan Agelet.  

Fins a l’actualitat s’han anat constituint diferents Juntes a partir del canvi de nom de l’associació a ACPO. 
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adreçades a les persones associades i als professionals de la psicopedagogia, els 

quals han estat el centre de les nostres activitats i objectius.  

Fem una diferenciació entre activitats internes i activitats externes. 

 

Activitats internes 

En les activitats internes fem esment d’accions i activitats realitzades per diferents 

professionals dels equips i adreçades als altres companys, ja fossin associats o no. 

Hem comentat anteriorment l’existència de grups de treball que, a part de ser un 

espai de definició, discussió i presa de posició per part dels professionals 

participants, també acostumaven a concretar-se en un document escrit que es 

compartia amb tots els associats.  

Entre els documents elaborats volem esmentar especialment el que va representar 

una primera definició del treball dels EAP feta des dels mateixos professionals: ‘Els 

equips d’assessorament i orientació psicopedagògica’ (ACPEAP, 2001), redactat 

des de la Junta de l’ACPEAP i amb la participació de les persones associades, vint 

anys després de la creació dels EAP. Es tracta del primer document on es proposa 

una definició comuna de l’assessorament psicopedagògic des dels equips i que 

pretén donar a conèixer àmpliament les seves funcions. Durant un temps, per molts 

de nosaltres va constituir-se com un Document-Marc en el qual vèiem reflectits els 

objectius, les funcions i els àmbits de la intervenció psicopedagògica.  

Així mateix, la Junta de l’ACPEAP elaborà un document sobre ‘Reflexions a l’entorn 

del tema de la identificació, avaluació i escolarització  dels alumnes amb 

necessitats educatives especials’ (març 2001), publicat a Àmbits de 

Psicopedagogia2, en el qual es plantegen un seguit de consideracions respecte a la 

conceptualització de l’alumnat amb necessitats educatives especials arran de la 

normativa del Departament d’Educació, pel qual s’estableix el règim d'admissió 

d’alumnes als centres educatius i la reserva de 4 places d’alumnat amb nee per grup-

classe. Un dels aspectes rellevants i posats a consideració és la confusió creada 

entre l’alumnat amb nee - derivades d’alguna discapacitat psíquica, física o sensorial- 

i l’alumnat provinent de famílies immigrades o amb necessitats educatives degudes a 

situacions socials i culturals desfavorides. 

Més endavant es va fer un altre escrit: ‘Document de definició i funcions dels EAP’ 

(desembre 2004) publicat també a la revista Àmbits de Psicopedagogia3. Aquest 

document, elaborat per representants dels directors d’EAP i membres de la Junta de 

l’ACPEAP i lliurat a la DGOIE el desembre de 2004, és el resultat d’un llarg procés 

d’anàlisi i de treball intern dels equips per tal de conceptualitzar la seva pràctica 

 
2 Junta ACPEAP. (2001). Reflexions entorn al tema de la identificació, avaluació i escolarització  dels alumnes 
amb necessitats educatives especials’. Àmbits de Psicopedagogia, (2), 6-8. 
3 Sentís, F., Serra, J., Farré, A. i Aviñoa, J. (2006). Document de definició i funcions dels EAP. Àmbits de 
Psicopedagogia, (16), 30-35. 

http://ambitsaaf.cat/article/view/2486
http://ambitsaaf.cat/article/view/2486
http://ambitsaaf.cat/article/view/2094
http://ambitsaaf.cat/article/view/2094
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professional. La conveniència de fer aquesta reflexió i anàlisi en tota la xarxa d’EAP 

sorgeix de la necessitat d’actualitzar i ajustar la intervenció i les funcions dels EAP a 

les noves necessitats socials i de l’escola després de 20 anys de la seva creació. 

També coincideix amb l’inici del procés de reestructuració dels Serveis Educatius 

que endega el Departament d’Educació a mitjans del 2004 dins del seu programa 

2004-2007 “Una educació per a la Catalunya del segle XXI”. 

Igualment, com hem comentat anteriorment, també es van constituir alguns grups de 

treball formats per professionals de diversos EAP, els quals van elaborar els següents 

documents: 

• ‘La col·laboració de l’EAP en el treball amb els equips educatius: eines 

per a la intervenció I i II’ (1998, 1999).  Aquest document elaborat per Teresa 

Huguet, Mireia Planas, Manuel Seguer i Maria Vilella (Grup de treball de 

l’ACPEAP), s'emmarca en el Pla de Formació dels EAP del Departament 

d’Ensenyament. El contingut d’aquest document són reflexions i propostes 

sobre la intervenció psicopedagògica des d’una perspectiva institucional.  

• ‘La relació  família-escola: Les entrevistes com a eina de canvi per a 

l’assessorament’ (2000). Aquest document elaborat per Eulàlia Bassedas, 

Teresa Huguet, Maite Marrodan, María José de Molina, Mireia Planas, Manuel 

Seguer, Teresa Sullà i Maria Vilella (Grup de treball de l’ACPEAP), s’emmarca 

en el Pla de Formació dels EAP del Departament d’Ensenyament. El tema 

principal del treball se centra en l’entrevista com a una de les eines clau en 

l’assessorament psicopedagògic. L’entrevista compartida -centre-família-EAP- 

des d’un model sistèmic. 

• ‘Anàlisi i propostes de la intervenció psicopedagògica dels EAP en el 

marc educatiu actual’ (2000). Aquest document elaborat per Anna Bacardí, 

Eulàlia Bassedas, Mª Teresa Castilla, Carme Cornet, Begoña González, Francis 

Rosa i Mireia Vilella (Grup de treball de l’ACPEAP) amb la participació d’un 

nombre important de professionals i EAP de Catalunya. També es presenta 

aquest projecte en el Pla de Formació dels EAP del Departament d’Educació. 

Els temes tractats es refereixen a: identificació de responsabilitats dels EAP en 

la tasca educativa; normativa i funcions dels EAP; plans d’actuació; els EAP i el 

treball psicopedagògic als IES. 

•  ‘Reflexions entorn de la distribució temporal en el treball dels EAP. 

Nombre de centres per professional psicòleg o pedagog’ (2002). Elaborat 

per Teresa Abril, Anna Bacardí, Teresa Castilla, Francis Rosa i Maria Vilella en 

el marc de la Comissió Perfil Professional de l’ACPEAP. Es fa un estudi i 

propostes de les necessitats d’organització temporal dels professionals en 

relació amb les tasques i necessitats en la intervenció psicopedagògica en els 

diferents àmbits: atenció a centres, alumnes i famílies; treball de sector i treball 

d’equip. 
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• ‘Anàlisi de la situació actual en l’atenció a la diversitat i propostes de 

l’ACPEAP per avançar cap a una escola inclusiva (2005)’. Elaborat per 

Teresa Abril, Anna Barcardí, Eulàlia Bassedas, M. Teresa Castilla, Magdalena 

Comadevall, Teresa Huguet, Joana Perdigón, Roser Reverter, Ferran Sentís i 

M. Teresa Taxonera, en el marc de la Comissió Professional de l’ACPEAP. 

Publicat a: Àmbits de Psicopedagogia (2005), (14), 28-38. 

• ‘Comissió per la racionalització de la burocràcia’, elaborat pels EAP del 

Berguedà, Garrotxa, Baix Empordà i Gironès.  

 

Una altra comissió de treball que va fer una tasca molt ben valorada pels 

professionals va ser la de Jornades de Formació. Des del 1997 fins al 2008 es van 

fer set jornades adreçades a professionals associats i no associats a l’ACPEAP amb 

un alt grau de participació i debat. En aquestes Jornades molts professionals 

exemplificaven les seves pràctiques en taules de debat i es complementaven amb les 

conferències d’experts de Catalunya i d’arreu d’Espanya, tots ells professionals molt 

reconeguts.  

Fem una relació dels continguts tractats a cadascun dels anys, ja que creiem que 

constituïen un reflex de les preocupacions, del debat teòric i de la praxi de cada 

moment:  

 

▪ Primeres Jornades de Formació de l’ACPEAP (novembre de 1997) 

Barcelona  

Eix temàtic de la Jornada: Pensem i construïm el nostre futur com assessors 

psicopedagògics. 

• Conferències: 

− ‘L’Assessor Psicopedagògic: un professional entre contextos’. 

Manel Gener, pedagog EAP. 

− ‘Un disseny de formació permanent’. Isabel Solé, Universitat de 

Barcelona. 

− ‘La formació dels EAP’. Departament d’Ensenyament. 

− ‘La intervenció dels EAP en el camp de l’Educació Especial’. 

Climent Giné, Universitat Oberta de Catalunya. 

− ‘Perfil i contingut de l’Assessor Psicopedagògic’. Álvaro Marchesi,  

Universidad Complutense de Madrid. 

− ‘La Psicopedagogia a Secundària’. Agustí Masegoda i Josep Martí, 

EAP Alt Penedès. 

 

http://ambitsaaf.cat/article/view/2181
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• Taula Rodona: ‘Els assessors en l’àmbit educatiu. La coincidència de 

diversos assessoraments i les seves interrelacions’, amb les 

intervencions de: Jesús Viñas, inspector d’educació; Francesc Notó, 

psicopedagog IEA; Montserrat Ventura, assessora ICE; Teresa Huguet, 

psicòloga EAP. Moderador: Joan Serra, ACPEAP. 

 

▪ Segones Jornades de Formació de l’ACPEAP. (març 1999) Barcelona 

Eix temàtic de la Jornada: Repensem l’assessorament psicopedagògic. 

• Ponències: 

− ‘La cultura dels centres educatius. Els Equips d’Assessorament i la 

Institució’. José Leal, psicòleg supervisor institucional i docent. 

− ‘Qualitat de l’ensenyament, rendiment escolar i intervenció 

psicopedagògica’ César Coll, catedràtic de Psicologia Evolutiva. 

− ‘Estratègies adolescents i reptes educatius’. Mariano Fernández 

Enguita, catedràtic de Sociologia. Universitat de Salamanca. 

 

• Taules d’exposició i diàleg: 

− ‘Passat, present i futur dels EAP. Mirant enrere sense nostàlgia. 

Anàlisi d’una trajectòria’. Manuel Sánchez i Remei Grau, 

psicopedagogs d’EAP. 

− ‘Assessorament Psicopedagògic i Innovació educativa’. Joan de 

Diego, psicopedagog d’EAP. 

− ‘L’Assessorament Psicopedagògic en els centres, des d’una 

perspectiva institucional’. Mireia Planas i Manel Seguer, 

psicopedagogs d’EAP. 

− ‘Complementarietat de tipus d’intervencions. L’assessorament a 

través de programes. L’assessorament en el seguiment dels 

alumnes amb dificultats per aprendre’. Joan Bonals i Eulàlia 

Bassedas, psicopedagogs d’EAP. 

 

▪ Terceres Jornades de Formació de l’ACPEAP  (gener 2001) Barcelona 

Eix temàtic de la Jornada : L’assessorament psicopedagògic: un treball en 

col·laboració. 

• Ponència:  

− ‘Los retos de transformación de la Enseñanza Secundaria 

Obligatoria’.  J. Gimeno Sacristán, Universitat de València. 
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• Diferents taules de debat per treballar els següents temes on els 

ponents presenten un breu text per a la seva discussió i debat: 

− ‘Relacions i coordinació entre inspecció i EAP’. Xavier Chavarria, 

inspector d’educació; Núria Domènech, EAP Nou Barris.  

− ‘Relacions i coordinació entre CSMIJ i EAP’. Assumpció Díez, Roser 

Noguera i Montse Nogués (CSMIJ Hospital Sant Pere Claver); Imma 

Bo, Sílvia Casanovas i M. Pilar Prats (EAP Sants-Montjuïc). 

− ‘Relacions i coordinació entre Serveis Socials i EAP’. Marta García 

de la Banda i Montserrat Casas (EAP del Solsonès); Mª Àngels Boix, 

Mª Carme Colilles, Lurdes Ribera i Lidia Torrent (SSAP del 

Solsonès); Xavier Folch, SS municipals de Terrassa; Ramona 

Subías, AS de l’EAP de Terrassa. 

− ‘Relacions i coordinació entre Psicopedagog de centre i EAP’. Marta 

Ventosa, IES El Foix -Alt Penedès- Josep Martí, EAP Alt Penedès ; 

M. Carmen Rocabert , IES i Rafael Centelles, EAP. 

− ‘La coordinació amb els càrrecs directius dels IES’. Jordi Montero, 

IES de la Jonquera; Josep Gifre, EAP Alt Empordà.  

− ‘La coordinació i col·laboració en xarxes locals i comarcals’. Xarxes 

de Viladecans i Castelldefels: Teresa Sambola, Elena Cazorla, 

Teresa Fogued, Carme Comelles i Cèlia Moreno de l’EAP de 

Viladecans. Xarxa de La Garrotxa: Teia Fàbrega, Consorci de 

Benestar Social de La Garrotxa; Joan Serra, EAP de La Garrotxa. 

 

▪ Quartes Jornades de Formació de l’ACPEAP  (febrer 2003) Barcelona 

Eix temàtic de la Jornada: Treballem en equip!! 

• Ponències: 

− ‘Noves tipologies familiars: procés i intervenció’. Teresa Moratalla, 

psicòloga i terapeuta familiar.  

− ‘El EAP y el ecosistema escolar’. Félix Castillo, psicòleg clínic i 

terapeuta familiar. 

 

• Diferents taules de debat per treballar els següents temes on els 

ponents presenten un breu text per a la seva discussió i debat: 

− ‘La racionalització  de la burocràcia als EAP’. Joan Bonals, EAP del 

Bergadà;  Joan Serra, EAP de La Garrotxa.  

− ‘De l’anàlisi de centres educatius a l’anàlisi d’Equips 

d’Assessorament Psicopedagògic’. Àngela González, EAP del 

Berguedà; Albert Sardans, EAP del Bages. 
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− ‘Reflexions entorn de les tasques de l’EAP i el número d’escoles per 

professional’. Teresa Abril, EAP Horta-Guinardó; Mireia Vilella, EAP 

d’Esplugues. 

− ‘De la reflexió a l’autoavaluació’. Mireia Planas, EAP de les Corts; 

Josep Carrión, EAP de Sant Boi. 

− ‘Criteris de qualitat i reflexió interna als EAP’.  Joan de Diego, EAP 

de Gràcia –Barcelona- 

 

▪ Cinquenes Jornades de Formació de l’ACPEAP  (octubre 2004) Barcelona 

Eix temàtic de la Jornada: Fem recerca, compartim coneixements!! 

 

Amb aquesta jornada, es volia reforçar la consciència  del valor de la recerca 

contextualitzada i aplicada directament a la pràctica educativa, com a factor 

d’innovació. També donar resposta a la necessitat, expressada pels 

professionals dels EAP, de donar a conèixer i compartir els treballs de recerca 

dels mateixos companys realitzats des de diferents àmbits acadèmics-

professionals, com ara en les llicències d’estudis del Departament d’Educació, 

Projectes Comenius, Fundació Jaume Bofill... 

 

• Ponències al voltant de:  “Nous alumnes per a l’escola”. 

− ‘L’educació de l’alumnat immigrant. Un repte social i educatiu’. M. 

José Montón, EAP de Terrassa. 

− ‘El procés d’adquisició del català en alumnes d’origen marroquí a 

l’ensenyament obligatori’. Lluís Maruny, EAP Baix Empordà. 

− ‘Una proposta per a la detecció de les necessitats de l’alumnat 

estranger’. Lola Calzada, EAP de Viladecans;  Merche Burillo, LIC 

del Baix Llobregat-Anoia. 

 

• Ponències al voltant de: “Trastorns de conducta a l’escola”.  

− ‘IA-TP. Avaluació dels trastorns de la personalitat en l’adolescència’. 

Núria Pont, EAP Alt Camp. 

− ‘Aprendre emocions/vivint aprenentatges, una nova mirada des de 

l’assessorament psicopedagògic’. Adela Gallardo, EAP de Santa 

Coloma. 

 

• Ponències al voltant de: “I la família?” 
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− ‘EAP, escola i famílies: una experiència  de treball en col·laboració 

des d’un enfocament sistèmic-relacional’. Mireia Planas, EAP de les 

Corts. 

− ‘Intervenció psicopedagògica en la relació família-escola -a nivell 

cicle/centre-, una utopia? Possibles camins per a fer-la realitat’. 

Josep Mª Soler, EAP Baix Empordà. 

 

• Taula rodona i de debat: ‘L’assessorament psicopedagògic en altres 

comunitats. Funcions, organització i estructura’. 

− Representants de les Comunitats Autonòmiques de:  

València: Ismael Díez.  

Euskadi: Rosa Estela Ferrer.  

Madrid: Maria Gil de la Serna. 

 

▪ Sisenes Jornades de Formació de l’ACPEAP  (juliol 2006) Vic  

Eix temàtic de la Jornada: Recerca i psicopedagogia. 

L’objectiu principal d’aquesta a Jornada és conèixer i compartir de prop 

diverses línies de recerca actuals de les diferents universitats catalanes i que 

tinguin a veure amb la tasca d’assessorament psicopedagògic que porten a 

terme els EAP. 

Diferents taules de debat per treballar els següents temes on els ponents 

presenten un breu text per a la seva discussió i debat: 

• Tema marc: “Recerca en contextos d’aprenentatge” 

− ‘L’avaluació d’estratègies d’aprenentatge’. Carles Monereo, 

coordinador SINTE. Universitat Autònoma de Barcelona. 

− ‘Estudi sobre inclusió escolar de l’alumnat amb discapacitat a la 

comarca del Solsonès’. Robert Ruíz i Pere Pujolàs GRAD. 

Universitat de Vic. 

− ‘Lectura, Escriptura i Adquisició de Coneixements (LEAC)’. Isabel 

Solé, M. Miras, N. Castells, M. Gracia i S. Espino de la Universitat de 

Barcelona. 

 

• Tema marc: “Competències i estratègies per l’assessorament 

psicopedagògic” 

− ‘L’assessorament psicopedagògic i l’adquisició de coneixement 

estratègic. Anàlisi de contextos d’assessorament: ajudant a re-
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descriure la representació dels problemes’. Montserrat Castelló, 

SINTE. FCPEE, Blanquerna Universitat Ramon Llull. 

− ‘La construcció de representacions i destreses professionals en la 

formació inicial de docents. Anàlisi de pràctiques educatives per 

afavorir la implicació en aquests aprenentatges’. Enric Valls, 

Universitat Rovira i Virgili. 

− ‘La construcció de coneixement professional dels assessors en els 

escenaris de la pràctica’. Mª. Reyes, M. Luisa Pérez i Ester 

Sangerman  de la Universitat de Girona. 

 

• Tema marc: “Desenvolupament emocional i del comportament” 

− ‘L’educació de les emocions a primària: mestres i alumnes’. Gemma 

Filella, Universitat de Lleida. 

− ‘Prevenció dels Trastorns de Conducta Disruptiva a l’escola: Clínica, 

avaluació i intervenció’. Mª Claustre i Edelmira Domènech UPIA – 

Universitat Autònoma de Barcelona; Ferran Viñas, Universitat de 

Girona; Josepa Canals, Universitat Rovira i Virgili. 

− ‘Geografies adolescents a secundària. Els posicionaments dels fills i 

filles de famílies d’origen immigrat en els mapes relacionals i 

culturals articulats en l’àmbit escolar’. Miguel Angel Alegre, 

Universitat Autònoma de Barcelona. 

 

▪ Setenes Jornades de Formació de l’ACPEAP (abril 2008) Manresa 

Eix temàtic de la Jornada: El treball compartit en el territori 

 

En l’any 2001 i en el marc de les Jornades de Formació ja es van compartir 

models i experiències de treball col·laboratiu que s’estaven duent a terme 

entre els EAP i diversos serveis i agents del territori. En el 2008 es torna a 

plantejar des de l’assessorament psicopedagògic i social, com a tema 

recurrent però més actual i necessari que mai, treballar amb els altres, 

construir sentits i significats compartits, contextualitzar les intervencions 

comunes  i específiques des d’una visió àmplia de territori i integrada. 

• Ponència: ‘Educació i comunitat’. Jordi Collet, IGOP – Universitat 

Autònoma de Barcelona-. 

• Comunicacions i debat: 

− ‘Ens podem permetre no aprendre a treballar en xarxa?’. Eulàlia 

Bassedas, EAP de Nou Barris. 
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− ‘Les xarxes de col·laboració comunitàries com estructures 

organitzades de pràctica’. Joan Serra, EAP de La Garrotxa. 

− ‘INTERXARXES: Una experiència realista de treball en xarxa’. 

Teresa Abril, EAP d’Horta-Guinardó. 

 

També volem fer esment d’una activitat que en vàrem dir Tertúlies 

Psicopedagògiques realitzades al llarg dels anys 2000 i 2001, en les que un/s 

professionals explicaven un tema que es considerava interessant de donar a 

conèixer a d’altres. Els temes que es van tractar van ser els següents:  

• “La integració als països nòrdics”, amb la col·laboració d’una tècnica 

d’educació de Suècia;  

• “Les escoles inclusives. La participació de l’EAP en el projecte 

UNESCO, cap a una escola efectiva per a tots els alumnes”, amb la 

participació de Robert Isàs i Núria Tarré de l’EAP d’Osona;   

• “La Mediació escolar”, amb la col·laboració de Sílvia Casanovas de 

l’EAP de Sants- Montjuïc 

 

Des de molt aviat les assemblees d’associats, on es presentà les tasques fetes i 

s’aproven els pressupostos per a l’any següent, es van acompanyar d’alguna activitat 

formativa amb la presentació de treballs de professionals o de conferències de 

professorat de prestigi. La majoria d’assemblees es van fer a Barcelona, però molt 

aviat es va començar a descentralitzar-les  per fer-les i implicar a altres territoris.  

Tanmateix, i amb l’objectiu de tenir un espai virtual de visualització i comunicació 

amb els associats, es va crear la web de l’ACPEAP. Al llarg dels anys, diferents 

professionals dels EAP se n’han ocupat: Lluís Alvarez, Tessa Julià, Francesc Mena,... 

I finalment, com a activitat interna, i recolzada des de l’ACPEAP per una comissió de 

treball, fem esment a una de les activitats més importants per la seva qualitat i 

impacte en l’entorn professional de l’educació i mantingudes en el temps: la revista 

Àmbits de Psicopedagogia i Orientació [www.ambitsaaf.cat]  

 

Al mes de gener de 2001, uns anys després de la constitució de l’ACPEAP, es 

publicà el primer número de la revista Àmbits de Psicopedagogia4 [Revista catalana 

de psicopedagogia i educació]. Tal com s’expressa en la seva primera editorial, 

aquesta publicació neix amb la voluntat de ser un instrument que promogui i faciliti la 

reflexió, la investigació i l’intercanvi de les pràctiques i materials tècnics que 

 
4 L’inici de la revista és impulsada per professionals dels EAP, constituint el Consell de redacció per: Joan Agelet, 
Carme Gisbert, Dolors Gispert i Joan Serra, sent aquest darrer, el coordinador. 

http://www.ambitsaaf.cat/
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desenvolupem com a professionals, i també, per recolzar i projectar la nostra imatge 

social, professional i associativa en els diferents àmbits vinculats amb l’educació. 

Pensem i valorem, per la trajectòria seguida en aquests 20 anys d’existència, que els 

objectius inicials proposats s’han complert amb escreix, esdevenint en aquests 

moments una de les principals revistes de psicopedagogia de referència a Catalunya 

i a l’estat. Sempre ha sigut una publicació que ha volgut participar activament en la 

construcció dels sabers i els coneixements teòrics de la psicopedagogia i del treball 

social en l’educació, a partir de la pràctica dels professionals i la investigació 

universitària. En aquest sentit, és una revista essencialment de proximitat, de 

comunicació propera entre els professionals que exerceixen la seva activitat en 

l’àmbit de l’educació sense perdre, però, la perspectiva de projecció més enllà del 

nostre àmbit territorial. 

La revista ha patit diversos canvis des del seu naixement fins a l’actualitat. En un 

primer període es va editar en paper, fins a la tardor de 2013, per passar a ser 

únicament una edició digital, en tres llengües i amb el canvi de nom actual d’Àmbits 

de Psicopedagogia i Orientació. El canvi digital i el lliure accés als seus continguts, 

ens ha permès fer una projecció enorme cap enfora de l’estat i, conseqüentment, en 

el nombre de lectors. Amb una edició semestral acabem de publicar el número 55 

(novembre 2021)5. 

 

Activitats externes  

Pel que fa a les activitats externes, volem fer menció a les activitats i relacions que es 

varen establir amb entitats i col·lectius externs a l’ACPEAP i els propis professionals 

dels equips. Les relacions que vam establir van ser continuades i amb diferents 

intensitats d’acord amb el moment i a les necessitats del col·lectiu dels professionals 

dels EAP. La institució amb la qual vam mantenir més contactes i col·laboracions va 

ser, com és obvi, amb el Departament d’Educació. Més endavant detallarem aquesta 

relació. 

També amb altres entitats com ara:  

• La Plataforma Ciutadana per una Escola Inclusiva a Catalunya, 

participant en reunions amb components de la Plataforma, fent 

actuacions conjuntes, amb aportacions a les Jornades que aquest 

grup organitzava, i amb la participació en el Jurat del Premi 

“Reconeixement de Bones Pràctiques en l’escolarització dels alumnes 

 
5 Actualment el Consell de Redacció el formen els següents professionals: Josep Amorós Contra,  Eulàlia 
Bassedas i Ballús,  Pilar Borniquel i Ramon,  Ramon Coma Dosrius,  Anna Farré Riba, Jaume Forn Rambla, 
Teresa Huguet Comelles, Eva Liesa Hernàndez, Cesc Notó Brullas, Ferran Sentís Vayreda, amb la direcció de 
Joan Serra Capallera i Ramon Almirall Ferran en la direcció adjunta.  Al llarg dels vint anys, els següents 
professionals han format part del Consell de Redacció: Joan Agelet, Tessa Julià, Carme Gisbert, Dolors Gispert, 
Gemma Pérez, M José de Molina, Cristina Vall. 
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amb discapacitat en el medi educatiu ordinari” atorgat per aquesta 

entitat. 

• Trobades amb FAPAC, FAPAES, Federació  ECOM com a membres 

de la Plataforma per a l’escola inclusiva 

• Associació Catalana de CRP tractant temes que eren d’interès comú: 

concurs de trasllats, servei educatius integrats, i participant a la 5a 

Jornada de l’Associació Catalana de Professionals dels CRP (2004). 

• Associació de CREDA i de Logopedes, associació TEKHNE, 

Associació d’Inspectors d’Educació de Catalunya, Moviments de 

Renovació Pedagògica, Rosa Sensat, amb l’objectiu de tenir un 

coneixement mutu i establir futures línies de treball. 

• Participació de la presidència de l’ACPEAP al Consell Científic del 1r 

Congrés de Salut Mental en la Infància i l’Adolescència que va tenir 

lloc per primer cop el novembre de 2002, i participació en diferents 

taules de debat (Trastorns mentals greus, Infància, família, societat i 

salut mental i Prevenció i treball a la xarxa d’atenció a la Infància) on 

s’inicià una col·laboració amb altres professionals que treballaven amb 

la infància des de dispositius de la clínica i dels serveis socials. La 

participació de l’ACPEAP va continuar en els posteriors Congressos 

de Salut Mental Infantil i Juvenil que s’han realitzat. 

• Participació en el Pla Integral d’atenció a les persones amb problemes 

de salut mental, en el que intervenen diferents departaments de la 

Generalitat de Catalunya.  

• Col·legi de Psicòlegs (grup de psicopedagogs) amb la intenció 

d’establir línies comunes d’actuació. 

• Consell Escolar de Catalunya assistint a algunes reunions del Consell 

per explicar les tasques que tenien encomanades els EAP, i informant-

nos del treball fet en el marc del Pacte Nacional d’Educació (2005). 

• Universitats (Barcelona), amb participació en els Estudis de 

Psicopedagogia. 

• Relació amb els sindicats a través d’una Comissió, sobretot en el 

seguiment de tot el procés de pas del cos B al cos A dels mestres 

amb titulació de psicologia o pedagogia que actuaven com a 

psicopedagogs als EAP, i també per temes com: horaris, 

quilometratge, demanda de treballadors socials a tots els equips, 

titulació per accedir a una plaça als EAP,.... tot presentant propostes 

verbals i per escrit per poder ser defensades a les taules de 

negociació.  
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Aquestes relacions, com entitat associativa i des de la professió, ens va permetre 

assolir dues fites molt importants: la primera, va ser fer-nos visibles i presents en 

l’entorn del món educatiu, especialment en aquelles més compromeses amb 

l’atenció de l’alumnat amb diversitat funcional; i la segona, poder participar i 

col·laborar en projectes, grups de treball, jornades i congressos, la qual cosa ens 

enriqueix i promou el desenvolupament de la nostra professió i del servei públic que 

oferim. 

Tot seguit comentem amb més detall dues de les activitats més rellevants que vam 

desenvolupar en aquest període, dels anys 1996 al 2009. 

  

La relació i el treball amb el Departament d’Educació 

Des dels inicis dels EAP hi ha hagut una més o menys estreta relació i col·laboració 

amb el Departament d’Educació, ja sigui a títol individual, com a professionals, o bé, i 

és el que és significatiu recollir aquí, com a col·lectiu. La primera dècada de la 

creació dels equips -anys 80-, van ser crucials per a la configuració i construcció tant 

dels equips com del saber teòric i de l’exercici professional com a assessors i 

assessores psicopedagògiques, treballadores i treballadors socials o fisioterapeutes. 

No hi ha cap dubte que l'entesa i el treball constructiu en aquell moment entre els 

professionals dels equips i els responsables del Servei d’Educació Especial del 

Departament d’Educació, dels quals cal destacar en Climent Giné, Josep Mª Jarque, 

Manuel Fernández, entre d’altres, van fer possible la implementació i el 

desenvolupament dels EAP dins el sistema educatiu català. L’any 1994 es publicà el 

Decret de Serveis Educatius (155/94 de 28 de juny) que defineix i regula les funcions 

dels serveis educatius. 

Des de la constitució de l’Associació (ACPEAP) s’han mantingut nombrosos 

contactes, consultes  i col·laboracions de treball amb el Departament d’Educació. 

Algunes d’elles vinculades al dia a dia del funcionament dels equips, com ara: 

activitats de formació adreçades als professionals i professorat, grups de treball, 

revisió de les instruccions d’inici de curs, (reunions amb els caps de servei que 

representaven el vincle més pròxim amb el Departament: Cristina Pellicer, Olga 

Adroher,  Pepita Corominas, entre d’altres...) ....; i d’altres, relacionades amb temes 

més generals de polítiques educatives sobre temes com ara, l’atenció a la diversitat a 

secundària, el pla director d’educació especial, l’atenció a l’alumnat d’incorporació 

tardana, entre d’altres; i també vinculades a la gestió i funcionament dels serveis 

educatius (entrevistes amb la consellera Carme Laura Gil i el conseller Ernest 

Maragall i amb els diferents directors generals). 

Donada la situació dels EAP en els primers anys del 2000, després de gairebé 10 

anys de la publicació del Decret de SE (1994), de manca de criteris clars del 
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Departament per a la intervenció assessora en els centres, altes ràtios de centres per 

professional, dictàmens d’escolarització i augment de tasques administratives, etc., 

els directors i directores dels equips van considerar adient la creació d’una Junta 

representativa per tal de recollir i gestionar les demandes i dificultats presents en els 

equips en aquell moment. A proposta de l’ACPEAP, en el curs 2003-2004 es 

constitueix una estructura de coordinació i de debat conjunt entre l’associació i la 

Junta de directors/es d’EAP que s’acabava de crear per fer arribar propostes i 

demandes de millores laborals i de funcionament  al Departament d’Educació. Al llarg 

de quatre cursos es van constituir comissions de treball estables amb el Departament 

d’Educació. 

  

A continuació fem esment al treball realitzat respecte a quatre temes d’especial 

rellevància: Pla Director de l’Educació Especial a Catalunya, Pacte Nacional per a 

l’Educació, el Decret de Serveis Educatius Integrats i la Llei d’Educació Catalana. 

  

1. El setembre de 2003, presentem al secretari de Polítiques Educatives del 

Departament d’Educació la  valoració del ‘Pla Director de l’Educació Especial a 

Catalunya’. Aquest document s’elaborà a partir de les reflexions i aportacions del 

conjunt de professionals dels EAP. 

Globalment, la valoració del Pla és molt positiva perquè s’estableixen les bases 

conceptuals i les línies d’actuació en el futur des dels principis de la inclusió, per tant, 

ja s’aposta per un model d’escola inclusiva. Però també es proposen, en el 

document, algunes consideracions de millora, com ara, amb relació a: fer un 

plantejament més inclusiu i de qualitat de la resposta que es doni a l’alumnat des dels 

diferents contextos educatius ordinaris; ampliar les funcions de l’EAP amb 

l’assessorament institucional per a la  inclusió i no només d’avaluació de les 

necessitats educatives de l’alumne; i es fa necessari que hi hagi una proposta clara 

de procediments i documents que facilitin el procés d’escolarització i d’atenció 

educativa d’aquests alumnes de manera àgil i sense duplicitats (informes, 

dictàmens...) 

  

2. Més endavant, el març de 2005, la Junta de l’ACPEAP, responent a la demanda 

del Departament d’Educació de participació de tota la comunitat educativa, presenta 

un escrit d’aportacions al document per al debat ‘Pacte nacional per a l’educació. 

Oportunitat i compromís’. L’associació elabora aquest escrit i el presenta al 

secretari de Polítiques Educatives en una reunió de treball. A banda de 

consideracions a punts concrets més de caire organitzatiu/administratiu plantejats pel 

document de debat del Departament, fem menció a dos aspectes: d’una banda, que 

compartim en gran manera els supòsits teòrics i de concepte que sustenten les 
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propostes orientades a millorar el sistema educatiu i a construir un model d’escola 

pública; i, d’altra banda, que en tot el text no es fa menció clara i explícita a la 

necessitat i el compromís inqüestionable de tot govern democràtic i de progrés, de 

dictar polítiques educatives orientades a la consecució d’escoles inclusives, on 

tothom, sigui quina sigui la seva condició, discapacitat  o necessitat educativa, rebi la 

seva educació en els centres ordinaris. 

  

3. Uns anys abans, el 2003, el Departament d’Educació presenta als SE el primer 

esborrany d’un futur ‘Decret de Serveis Educatius Integrats a Catalunya’ on es 

proposa una fusió dels diferents serveis en un únic servei educatiu mantenint els 

perfils professionals –que no els equips-, una redefinició de funcions i organització 

dels serveis. Des d’aquest moment s’inicia per part de l’Associació tot un seguit 

intens d’accions, debats en el sí dels equips, reunions de treball amb Departament 

d’Educació, jornades..., orientades a negociar un decret que fos respectuós amb la 

trajectòria i l’experiència professional i teòrica acumulada pels EAP i, a la vegada, 

introduir aquells elements de criteri organitzatiu i tècnic que millori el funcionament 

dels Serveis Educatius en ares, també, a la millora del sistema educatiu. En aquest 

procés, que s’allargà durant 4 anys, també s’incorporen i treballem junts amb 

l’Associació Catalana de Centres de Recursos Pedagògics (CRP) i els professionals 

dels equips de Llengua Interculturalitat i Cohesió Social (ELIC).  

A l’abril i maig de 2006, davant del nou avantprojecte de decret, es presenten al 

Departament un seguit de documents que recullen les consideracions i propostes 

elaborades, amb una participació molt àmplia dels professionals dels equips. Entre 

altres qüestions que plantegem, hi ha una de reivindicativa i de defensa clara de 

‘mantenir els EAP com equips i amb direcció pròpia dins l’estructura dels futurs 

Serveis Educatius’, per tal d’evitar la dissolució dels equips i la fusió de les pràctiques 

professionals. En aquests termes es presentà al conseller d’Educació, Ernest 

Maragall, en data de 27 de febrer de 2007, 481 escrits dels professionals dels EAP. 

Finalment, com ja és conegut, el nou Decret de SE no es publicà i es van aplicar els 

nous canvis com a serveis integrats a través de les ordres i instruccions de 

funcionament d’inici de curs. 

  

4. En el procés obert de participació d’agents i entitats de la comunitat educativa en 

l’avantprojecte  de la ‘Llei Catalana d’Educació –LEC- (2009)’, l’Associació va 

participar en diverses trobades amb els diferents grups polítics i va elaborar, 

conjuntament amb l’Associació de professionals dels CRP, CREDA i representants 

d’ELIC, un document d’esmenes a l’avantprojecte de llei. Les esmenes presentades 

es centraren en la necessitat de definir clarament  el paper dels Serveis educatius en 

el sistema educatiu català i la indefinició d’aquests en els àmbits relacionats amb els 
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llocs de treball, la promoció professional, reconeixement de mèrits... També en altres 

temes més generals de política educativa, com ara, la inclusió escolar i 

l’escolarització de l’alumnat amb NEE. Aquest document de 28 pàgines es presentà 

en compareixença davant la Comissió d’Educació i Universitats del Parlament de 

Catalunya6 el 19 de gener de 2009, sent conseller d’Educació Ernest Maragall. 

 

Plataforma Ciutadana per una Escola Inclusiva a Catalunya 

En el marc de treball col·laboratiu amb entitats socials i educatives, el 2003 

l’Associació inicia una col·laboració molt estreta  amb la Plataforma Ciutadana per 

una Escola Inclusiva. Aquesta plataforma, era en aquells moments aglutinadora de 

diverses entitats vinculades a l’atenció a les persones i infants amb discapacitats, 

federacions de pares i mares d’alumnes..., i a més, capdavantera en accions i 

propostes per l’avenç per tal que l’escola esdevingui realment inclusiva. Davant la 

coincidència en l’objectiu de la inclusió i el reconeixement del treball que estaven 

realitzant, vam estar col·laborant i participant en diversos actes i jornades de debat 

sobre l’atenció i la inclusió de les persones amb diversitat funcional en el nostre 

sistema educatiu ordinari. A finals de 2006 es presentà de manera conjunta un 

projecte de reconeixement i difusió de bones pràctiques inclusives anomenat 

“Horitzó: escola inclusiva” on es van presentar un bon nombre d’experiències 

d’inclusió en centres educatius ordinaris editant-se un llibre7 on es recullen les més 

reeixides. 

  

 
6 Diari de sessions del Parlament de Catalunya. Comissió d’Educació i Universitats, sessió núm. 27, VIII 
legislatura, 19 de gener de 2009, 61-62. https://www.parlament.cat/web/documentacio/publicacions/diari-
comissions/index.html?p_pagina=1&p_fw= 
7 Macarulla, I i Saiz, M. (2009). Bones pràctiques d’escola inclusiva. La inclusió d’alumnat amb discapacitat: un 
repte, una necessitat. Graó. Barcelona. 

https://www.parlament.cat/web/documentacio/publicacions/diari-comissions/index.html?p_pagina=1&p_fw=
https://www.parlament.cat/web/documentacio/publicacions/diari-comissions/index.html?p_pagina=1&p_fw=
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Equips d’Assessorament Psicopedagògica 

(ACPEAP) a l’Associació Catalana de 

Psicopedagogia i Orientació (ACPO) 

Període 2009-2014 

 

 

És un període caracteritzat per una gran obertura de l’Associació. Obertura a nivell 

estatal i internacional i també d’obertura als altres professionals del nostre món de 

l’orientació. El Congrés Barcelona Inclusiva 2014 va suposar una gran projecció de 

l’ACPEAP i de la nostra feina.   

A l’assemblea del 13 de març de 2009 es va produir un canvi de Junta 8 que va 

recollir tot el treball realitzat amb anterioritat a l’Associació i es va proposar seguir 

avançant en la consolidació de la mateixa, cercant una major participació, tant pel 

que fa als associats com potenciant la seva imatge i cercant vinculacions exteriors 

que permetessin una visualització de tot el treball psicopedagògic i d’assessorament 

que es realitza, més enllà de l’entorn propi. 

  

La projecció estatal i internacional   

Un dels objectius que es  consideraren oportuns per ampliar aquesta difusió és la 

incorporació de l’ACPEAP a la Confederació d’Organitzacions de Psicopedagogia i 

Orientació d’Espanya , amb seu a Saragossa (COPOE) 9.  

 
8 Junta formada per: Jaume Francesch, com a president; Anna de Jesús com a vicepresidenta; Isabel Sánchez, 
com a secretària; Joan Agelet com a tresorer; Eliana Anguera, Anna Farré; M.Dolors Gómez, Francesc Mena, 
Marta Montiel i Dolors Sala com a vocals.      
9A l’assemblea del 4 de juny de 2010 es va aprovar, per part dels associats, la incorporació a la COPOE   
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L’ACPEAP és convidada al Congrés que aquesta confederació organitza a Sevilla 10,  

l’any 2010 amb el lema “Educar y orientar en la Diversidad” per tal que puguem fer 

una  presentació de l’associació i de la revista de l’associació, Àmbits de 

Psicopedagogia. 

L’entrada a aquesta entitat (COPOE)11 va permetre visualitzar la nostra associació 

davant professionals d’associacions de psicopedagogia i orientació d’altres 

comunitats autònomes pel fet que, com a membres associats, teníem dret a 

participar de les diferents propostes que es podien dur a terme per donar a conèixer 

la nostra feina, compartint amb altres professionals, el nostre posicionament sobre la 

intervenció psicoeducativa i l’assessorament als centres que, a vegades, podia 

discrepar d’altres mirades, participant en comunicacions, ponències i taules 

d’experiències. 

Amb l’interès de donar a conèixer el model d’intervenció educativa en relació a 

l’assessorament psicopedagògic que es porta a terme a Catalunya, s’ha participat al 

llarg d’aquests anys en els diferents actes que organitzava aquesta organització, ja 

fossin formatius o com en les assemblees, en les que teníem una representativitat de 

tres persones. 

Així, es va participar a totes les activitats convocades per la COPOE destacant: 

- Les “II i III Jornadas Nacionales de Orientación” celebrades el 2011 i el 

2012 a Alacant i a Cuenca. 

- El “VI Encuentro Nacional de Educación” el 2012 a Bilbao 

- Les “Jornadas Psicopedagógicas de la COPOE” a Madrid el 2012 

- I al “Congreso Andaluz y Estatal de Orientación” a Granada de 2013 

 

A més, en les assemblees i juntes directives de la COPOE es va votar que l’ACPEAP, 

juntament amb l’associació gallega APOEGAL , portessin la “Vocalia de Relaciones 

Internacionales”. Aquest fet va permetre la projecció internacional de l’associació 

participant a les diferents trobades. Es va assistir al Congrés de l’AIOSP a Mannheim 

(Alemanya) el 2012 i a Montpeller (França) el 2013. Així vam poder establir relacions 

amb professionals de la psicopedagogia de França, Itàlia, Colòmbia, Argentina, 

Venezuela i fins i tot d’Israel. 

En tots aquests esdeveniments, l’ACPEAP vam aportar la nostra visió de la 

intervenció psicopedagògica i de l’orientació a partir de comunicacions realitzades 

per diferents membres de l’associació. Cal ressenyar la comunicació presentada a 

 
10 El Congrés de Sevilla 12,13 i 14 de març de 2010. Les conclusions estan penjades a la pàgina web de 
l’associació  
11 La incorporació formal a la COPOE es va produir en l’assemblea celebrada l’1 d’abril de 20013 a Alacant.   
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Bilbao 2012, amb el títol “Compartir un pont cap a l’escola inclusiva”12, on s’exposa 

com mitjançant un procés d’escolarització compartida es podien establir xarxes 

d’interrelació entre centres i d’acompanyament familiar que facilitessin la participació 

de l’alumnat amb necessitats educatives en entorns inclusius. També cal destacar la 

participació en una taula d’experiències, a Madrid el 2012, amb l’experiència titulada 

“Una estategia en el acompañamiento del alumnado con trastornos de conducta en 

la transición primaria - secundaria: la construcción de casos”13 on s’explicitava la 

necessitat de fer un treball en xarxa que permetés pensar respostes compartides a 

les necessitats de l’alumnat que canalitza el seu malestar a través de la conducta.     

Es mantenen contactes a nivell europeu amb els Centres d’Orientació i Informació de 

França (COI) agrupats a l’Associació de Consellers d’Orientació-Psicòleg (ACOP) i 

també amb l’Associació Alemanya d’Orientació Educativa i Professional (DVB) .Totes 

aquestes associacions estan preocupades per la crisi sistèmica que s’està vivint i en 

la necessitat de reflexionar al voltant del paper de l’orientació que es concreta en un 

manifest.  

També es mantenen contactes amb les associacions llatinoamericanes, en especial 

amb la “Red Iberoamericana de Docentes (IBERTIC) i la Red de Docentes de 

América Latina i del Carib (redDOLAC) i la Red Interuniversitaria Latinoamericana del 

Professorat d’Orientació.       

Aquesta col·laboració ens porta a què -com a associació- passem a formar part, el 31 

de maig de 201414, de la Junta Directiva de COPOE, juntament amb els representants 

de les diferents vocalies que representen a 22 associacions dins l’àmbit estatal.     

 

L’ampliació de l’associació 

Un cop endegada la dinamització exterior quedava pendent l’ampliació de 

l’Associació amb professionals de la psicopedagogia i l’orientació, és a dir obrir 

l’Associació a altres professionals i entitats. Des de feia temps ja hi havia un debat 

intern a l’Associació en relació a aquest tema que sempre quedava postergat per no 

haver-hi una àmplia majoria a favor. El fet de la incorporació als centres de 

secundària de psicopedagogs/ues (ara orientadors/es) facilita de nou el debat; per 

això es va formular una pregunta als associats en relació a aquest tema i així poder 

contemplar aquesta obertura de l’Associació.  

 
12 Aquesta comunicació va anar a càrrec de Jaume Jaume Francesch i Subirana, president d’ACPEAP i 
psicopedagog de l’EAP de Martorell i De Isabel Sánchez i Costa, secretària de l’ACPEAP i psicopedagoga de 
l’EAP de Martorell. Publicada a la revista Àmbits de Psicopedagogia, núm. 36.  
13 Aquesta experiència va ser presentada per Esther Càrcel i Ferrer, sòcia de l’ACPEAP i psicopedagoga de 
l’EAP de Martorell i Isabel Sánchez i Costa, secretària de l’ACPEAP i psicopedagoga de l’EAP de Martorell. 
14 El 31 de maig de 2014 a l’ assemblea  celebrada a Barcelona es va nomenar la següent junta directiva: 
Presidenta: Ana Cobos Codillo, representant de l’Associació  de Màlaga, (AOSMA); Secretari general: Jaume 
Francesch i Subirana,  de Catalunya (ACPO), Vicepresident: Ernesto Gutiérrez Crespo  d’Euskadi (APSIDE); 
secretari primer: Jesús Ibáñez Bueno, d’Aragó (AAP); secretari 2 Antonio Cantero Valdés de Castella la Manxa 
(APOCLAM)        
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No es tractava de renunciar a res del que érem, sinó al contrari: que  des de 

l’ACPEAP i dels professionals dels EAP es volien compartir propostes i mirades en 

una Associació oberta i participativa, incorporant una mirada transversal envers la 

psicopedagogia i l’orientació, a partir de les aportacions de tots aquells professionals 

que acompanyen les persones en tot el seu cicle vital. Així va sorgir ACPO 

(Associació Catalana de Psicopedagogia i Orientació 15) i el 13 de maig de 2013 es 

va fer la presentació formal de la nova Associació. Per tant, ACPEAP passava a dir-se 

ACPO . 

 

El Congrés Internacional 

Les relacions establertes al llarg dels anys  entre diferents professionals d’altres 

comunitats autònomes i de l’estranger, permeten que l’any 2014 es celebri a 

Barcelona el “I Congrés Internacional Barcelona Inclusiva 16”, que inclou la “VII 

trobada Estatal de psicopedagogia i orientació”. 

Des de l’Associació es van dedicar molts esforços en l’organització del Congrés 

Barcelona inclusiva 201417. Era el primer congrés internacional que s’organitzava a 

Barcelona, sota el paraigües de la COPOE, formava part de la VII trobada estatal 

d’orientació i es realitzava amb la participació conjunta de l’Associació Catalana 

d’Orientació (ACPO) i l’entitat Educaweb. L’organització d’aquest Congrés va 

comportar la presentació de la nostra Associació a totes les universitats catalanes i a 

altres institucions tot cercant la seva participació i col·laboració. I també fer tot un 

treball de connexió amb professionals internacionals de diferents universitats per tal 

de garantir realment una participació internacional .  

Va ser un esdeveniment important ja que va suposar que Barcelona acollís la 

presència de centenars de professionals de la psicopedagogia i l’orientació de 

Catalunya, de la resta de l’Estat Espanyol i d’internacionals, per reflexionar 

conjuntament sobre la inclusió i els processos inclusius. 

Va ser un congrés que volia estar obert a la ciutadania, la intenció era obrir el 

pensament psicopedagògic més enllà dels professionals. Per això es van dissenyar 

activitats gratuïtes, prèvies a les del Congrés, en un espai diferent anomenades pre-

congrés18. 

La idea principal del Congrés era la transversalitat i els objectius eren: 

 
15 A l’assemblea de 9 de novembre de 2012 es va aprovar el canvi d’estatuts i la incorporació de nous 
professionals i el canvi de nom ACPEAP es passava  a dir  ACPO. 
16 Barcelona Inclusiva es va celebrar els dies 30,31 de maig i 1 de juny . Les conclusions també estan penjades a 
la pàgina web de COPOE  
17 Es va realitzar el 30 i 31 de maig i 1 de juny de 2014 a l’auditori AXA de Barcelona. Les actes del Congrés, així 
com les conclusions, estan penjades en les web de l’ACPO i de COPOE.  
18  El pre-congrés es va realitzar els dies 28 i 29 de maig a l’Espai Francesca Bonnemaison  gestionat per la 
Diputació de Barcelona. A les actes del congrés estan recollides totes les conferències i comunicacions.  
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1. Afavorir un marc interdisciplinar de reflexió i de construcció de propostes per a 

una societat més inclusiva en totes les etapes del cicle vital de la persona. 

2. Oferir espais de debat i de formació on compartir metodologies de treball en 

xarxa 

3. Facilitar als professionals de l’orientació una mirada diversa, global i transversal 

dels processos inclusius. 

4. Donar a conèixer les últimes novetats sobre bones pràctiques inclusives en els 

àmbits d’intervenció social, educativa, laboral i professional.       

 

Les conclusions del Congrés van ser destacables19 : 

1. Els recursos i les prioritats econòmiques han d’estar al servei de les 

persones. 

2. Només el capital humà, la inclusivitat i la sostenibilitat social poden fer 

canviar el model econòmic i educatiu actual.   

3. Els principis pedagògics bàsics que han de guiar la inclusió són els 

mateixos que han de guiar la humanitat: Justícia, igualtat, llibertat i 

solidaritat.    

4. L’orientació ha de focalitzar-se en la personalització de l’aprenentatge 

tenint en compte les trajectòries individuals i els contextos per a formar 

aprenentatges competents. 

5. L’escola inclusiva només és possible si hi ha una transformació que té en 

compte els aspectes salut i benestar emocional. 

6. El diàleg sobre inclusió i la justícia social necessita contextos públics 

d’aprenentatge, en el sentit d’apertura social a la comunitat, el camí del qual és 

la reflexió per a arribar a una igualtat desvinculada del passat i de l’origen, 

reconeixent a l’altre com a semblant, amb igualtat d’oportunitats i de 

principis.  

7. Costa avançar cap a la inclusió perquè costa desenvolupar verdaderes 

polítiques que donin espai als més vulnerables en lloc de potenciar el 

desenvolupament del més forts.   

8. El concepte de globalització no permet canviar el món, ens hem d’adaptar a 

l’actualitat, però també qüestionar-la i transformar-la. El discurs i les 

tendències, inclús la legislació, han canviat en aparença però la realitat ha 

evolucionat molt poc. 

 
19 Recollides en el llibre d’actes del Congrés pàgina 359 del Volum II.  
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9. L’orientació ha d’estar dirigida cap a les persones al llarg de la vida i ha de 

ser contínua, flexible i individualitzada. 

10. És necessària  una formació del professorat que capaciti tant des de la 

perspectiva científica com social i emocional. 

11. Ens encaminem a una idea global de l’aprenentatge on els orientadors som 

dinamitzadors, però només la comunitat educativa podrà produir la 

modificació. 

12. És necessari redefinir pràctiques psicopedagògiques i l’encaix de 

l’orientador en els centres educatius.      

13. Entenem per inclusió aquella situació de confort en la qual es desenvolupa la 

potencialitat del ésser humà tenint en compte el seu context social.     

14. Només el diàleg, la comunicació i el respecte marcaran les decisions cap 

una orientació inclusiva   

 

Són notables els diferents ponents que hi van participar així com els 33 professionals 

del Comitè Científic.20 

 

Relacions i activitats externes 

Les activitats externes  portades a terme continuen sent un dels  aspectes importants 

per poder potenciar tot el treball psicopedagògic, d’assessorament i d’orientació. 

Això implica mantenir coordinacions periòdiques amb entitats com Educaweb, 

Fundació Bofill, Fundació Pere Tarrés, la Fundació Bertelsmann21, Plataforma 

Ciutadana per a una Escola Inclusiva. També hem establert relacions de proximitat 

amb la majoria d’universitats de Catalunya amb la finalitat d’ explorar possibilitats de 

treball conjunt. I a la vegada, si s‘escau, adherir-nos a manifestos com el 

protagonitzat pel moviment SOM ESCOLA per denunciar la LOMCE o bé a l’Acord 

Ciutadà per una Barcelona Inclusiva, que treballa per a la inclusió social, i al manifest 

que elabora l’Associació Catalana d’Estimulació Precoç en relació a l’augment 

considerable de diagnòstic de Trastorns de Dèficit d’Atenció i Hiperactivitat (TDAH) 

en edats molt primerenques i la conseqüent medicació.  

Així mateix es van mantenir diferents reunions amb els representants de les 

associacions professionals dels Centres de Recursos Pedagògics (CRP), Centres de 

Recursos Específics de Deficients Auditius (CREDA) i els Equips de Llengua i 

Cohesió Social (ELIC), amb l’objectiu de trobar punts comuns per defensar la 

intervenció educativa. 

 
20 Llibre d’actes del Congrés, Volum I, pàgina 152-154.  
21 Fundació Berstelsmann. Fundació que està dedicada a impulsar un canvi social positiu. Desenvolupen un rol 
d’agents de canvi juntament amb altres professionals. 
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Des de l’àmbit de treball social, es fa tot una feina en relació a les funcions que 

desenvolupen com a professionals d’aquest sector en l’àmbit educatiu i es mantenen 

reunions amb la presidenta del Col·legi de Treball Social de Catalunya22 i amb el 

conjunt de representants de l’arc parlamentari i es va informar a la FAPAC i a la 

Plataforma per l’Escola Inclusiva per tal de donar a conèixer la seva feina, ja que amb 

el tema de les retallades administratives, van ser un dels col·lectius més afectats. 

 

L’organització de cursos de formació 

Les relacions establertes amb altres entitats van facilitar, a la comissió de formació, 

l’organització de cursos de formació en relació a l’Educació Emocional -a Barcelona- 

per tal d’oferir un espai de reflexió i/o formació a totes aquelles persones que 

mostressin inquietuds per ampliar el marc del coneixement i de la praxis educativa.  

Aquests cursos s’han portat a terme al llarg dels anys 2010, 2011, 2012 i 2013 en 

col·laboració amb diferents organitzacions i associacions com són: COPOE, ACO, 

GROP (Grup de Recerca en Orientació Psicopedagògica) i Educaweb, important 

portal d’educació que ofereix serveis d’orientació, consultoria i formació. 

L’organització dels cursos s’han plantejat a partir de ponències i tallers, amb una 

gran varietat d’activitats i compaginant el coneixement teòric amb la pràctica amb 

l’objectiu de facilitar una reflexió sobre la pràctica professional i cercar noves 

estratègies sobre la pràctica orientativa. 

Els continguts dels mateixos, al llarg d’aquest quatre anys, han girat entorn a la 

comunicació emocional abordant aspectes referits a: estratègies per millorar la 

comunicació verbal i no verbal, activitats per tractar l’educació emocional a l’aula, la 

intel·ligència emocional i la resolució de conflictes, emocions i tècniques de lideratge, 

com prevenir l’estrès... 

Els ponents23 eren diversos: des de professors universitaris com Antoni Giner, Rafael 

Bisquerra.., a d’altres professionals vinculats a diferents disciplines com Joan Cintero, 

Núria Miras , Juan Antonio Planas, entre d’altres.    

 

Activitats internes de formació 

El treball intern de l’Associació segueix en la línia plantejada anteriorment de treball 

en comissions: comissió de comunicació, de formació, de perfil professional i de 

la revista àmbits, cada una d’elles era la responsable de dur a terme les diferents 
 

22 Sra.Núria de Carrera.  
23 Antoni Giner. Llicenciat en psicologia. Orientador i coach. Professor psicologia Universitat de Barcelona. 
Rafel Bisquerra. Doctor en Ciències de l’Educació. Catedràtic d’Orientació Psicopedagògica, Universitat de 
Barcelona i membre del grup de recerca en orientació (GROP). José Cintero Professor de l’ICE de la Universitat 
de Barcelona en Coaching i Educació Emocional i Director de Gestal Barcelona. Núria Miras Llicenciada en 
Biologia i Màster en Educació Emocional. J.A.Planas Llicenciat en Pedagogia, Cap de Departament a l’IES 
Tiempos Modernos de Saragossa, president de COPOE     
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activitats amb l’objectiu de dinamitzar l’associació des dels diferents àmbits. Per això 

pren molta rellevància el fet de modernitzar la web i l’expansió de la revista Àmbits 

amb la seva digitalització i ampliació a la llengua castellana i anglesa i convertint-se 

en ÀÁF 24.  

També es va crear una comissió anomenada Senior25 formada per socis i sòcies de 

l’entitat -ja jubilats- i que es van constituir com un grup d’opinió i col·laboració amb la 

Junta sobre diferents aspectes rellevants de la pràctica psicopedagògica i assessora.   

Van tenir un paper important en el Congrés Barcelona 2014 ja que van formar part 

de la Secretaria del Comitè Científic. Van ser les persones encarregades d’establir 

les normes de presentació de les comunicacions així com establir els criteris de 

selecció. També van formar part del grup de relators del Congrés. 

Una de les activitats pròpies de la comissió de formació continuava sent 

l’organització anual d’unes Jornades de formació i/o d’intercanvi d’experiències 

vinculades amb la realització de l’assemblea anual d’associats. Com sempre s’ha 

intentat que les temàtiques de les mateixes estiguessin vinculades a temes 

d’actualitat que preocupaven en l’entorn educatiu i social. Es van realitzar les 

següents: 

• “Present i futur de l’assessorament psicopedagògic”. Conferència col·loqui 

“De la LOGSE a la LEC” a càrrec de César Coll, Universitat Barcelona i “Els 

models d’orientació que conviuen en el sistema educatiu espanyol” a càrrec 

de Elena Martin, Universitat Complutense de Madrid  el 13 de març de 2009.   

• “La situació de l’educació a Catalunya.“ Conferència a càrrec de Jaume Funes 

i una taula de debat amb la participació de representants del diferents partits 

polítics.26  El 5 de novembre de 2010. Jornada preparada conjuntament amb la 

Plataforma Catalana per a l’Escola Inclusiva. 

• “Coneguem els SEETDICs”. A càrrec de Gemma Alsina, SEETDIC Vallès; 

Josep Amorós, SEETDIC BCN-ciutat; Enric Bolea, SEETDIC Baix Llobregat; i 

Carme Hortal SEETDIC Girona.  El 7 de maig de 2011. 

• “L’orientació psicopedagògica dins el món educatiu, en temps de crisi.” A 

càrrec de Fèlix del Castillo. El 9 de novembre de 2012. 

• “La psicopedagogia, clau en la vida del centre educatiu”, a càrrec de Núria 

Vallduriola. Va ser la primera jornada organitzada per l’Associació ja com a 

ACPO. El  28 de novembre de 2013. 

 
24Àmbits de Psicopedagogia i Orientació, Ámbitos de Picopedagogía y Orientación, Fields of Educational 
Psycology and Counselling. 
25 Aquesta comissió es va crear al novembre de 2011 i estava formada per: M. Àngels Continente, Felicitat 
Asensio, Alicia Cabrera, Milagros Calvo, Assumpta Clopas, Magdalena Comadevall, M. José Lozano, Àngel Mas, 
Magdalena Pérez, Maite Ribas, Francis Rosa, Teresa Sullà, Josefina Urpí, Maria Vilella.     
26 Isabel Darder (PSC), Irene Rigau (CiU), Dolors Camat (ICV), Rafael López (PPC), Josep M. Freixenet (ERC). 
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• “Programes europeus” taula rodona a càrrec de Pilar Ruibal, projecte 

Comenius Fiesta; Eulàlia Bassedas i Dolors Escofet, Visita d’estudi del 

programa d’Aprenentatge Permanent; Beatriz Fèlez i Àngels Esterri Projecte 

Comenius Regio; Mercè Travé, programa Erasmus +. El 19 de novembre de 

2014.        

 

La relació i el treball amb el Departament d’Educació 

Des de l’any 2008, 2009 estàvem en uns anys de retallades econòmiques i aquestes 

ens afectaven seriosament. Des de l’Associació es va fer un treball de recollida de 

dades sobre la situació dels diferents equips, per tal de poder tenir dades concretes 

a aportar a les reunions que va mantenir amb el Departament d’Ensenyament27. En 

aquestes reunions no s’hi va anar com a representants del treballadors/es sinó com a 

representants d’una associació professional que demanava poder participar de tots 

el processos que estaven vinculats amb la nostra feina professional i amb l’objectiu 

de defensar una forma d’entendre el nostre treball i l’educació.  

Des de l’Associació sempre s’ha volgut mantenir una actitud de col·laboració envers 

el Departament i a la vegada de denúncia d’aquelles actuacions, normatives o 

publicacions que s’emeten des d’aquests organismes i considerem que no s’acaben 

d’ajustar a les necessitats i/o a l’enfoc conceptual. 

Així, a partir de l’any 2011 es van mantenir reunions amb la Consellera28 per tal de 

plantejar quin havia de ser el nostre futur com a professionals donat que hi havia molt 

poca definició en relació a aquest tema. 

En les diferents reunions es va comentar la necessitat que es veia des del 

Departament d’abordar i fer una revisió del tema dels dictàmens. I vinculats amb la 

revisió dels dictàmens estava tot el tema dels recursos a les escoles per l’atenció 

d’aquest alumnat tant a Primària com a Secundària.  

Un altre aspecte que es vol modificar és en relació a l’alumnat amb necessitats 

educatives especials derivades de situacions socials desfavorides (NSCD) i el paper 

de les treballadors i treballadores socials. 

En relació al tema del decret de Serveis Educatius, tot i que es va participar en 

l’elaboració de l’esborrany, al final encara està pendent de publicació.   

També vam voler manifestar el nostre malestar al Departament d’Educació per 

l’elaboració i publicació d’unes guies educatives sobre el Trastorn per Dèficit 

d’Atenció i Hiperactivitat (TDAH)29, sobre altes capacitats i sobre dislèxia. Cal dir que 

 
27 En aquestes reunions per part del Departament hi van participar el Director General Sr. Graells i els subdirector 
Sr. Jesús Viñas i posteriorment el Sr. Manel Domingo. 
28 Sra. Irene Rigau i Oliver, 11a.Consellera d’Ensenyament (29 de desembre de 2010 a14 d gener de 2016) 
29 Es va publicar a la revista Àmbits de Psicopedagogia núm.37, una nota informativa de l’ACPEAP sobre la guia 
TDAH del Departament d’Ensenyament.  
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això va suposar moments de forta tensió amb el Departament, a la vegada que ens va 

reforçar com a Associació per defensar una mirada més global de l’alumnat i de com 

s’ha d’intervenir als centres educatius. També s’aprofitaven aquestes reunions per 

donar a conèixer les nostres activitats com a Associació. 

Tot i que com a Associació no abordem temes laborals estrictament, sí que a 

vegades ens hem de fer ressò de la situació en la que ens trobem i poder traspassar 

al Departament la nostra preocupació per aquests temes. Un d’ells es referia al 

concurs de trasllat de professionals, ja què hi havia molts rumors. Aquesta 

problemàtica no afectava només als professionals dels EAP sinó també als dels 

Centres de Recursos i dels CREDA, per la qual cosa es va mantenir una reunió 

conjunta entre els representants d’aquestes associacions30 i el Departament 

d’Ensenyament31. 

 

 

 

 

 

 

  

 
30 Anna de Jesús com a vicepresidenta d’ACPO, Manel de la Fuente presidents de ACPCRP i Carme Farré 
presidenta de ACPCREDA 
31 Alba Espot, directora general d’Educació Infantil i Primària, Cristina Pellisé Directora general d’ordenació i 
atenció a la diversitat, Teresa Pijoan, directora general d’educació secundària i batxillerat, Joan Gumbert 
subdirector d’innovació, formació i orientació.   
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Actuacions més rellevants de l’Associació 

Catalana de Psicopedagogia i Orientació 

Educativa i Professional (ACPO) 

Període 2014-2021 

 

 

Característiques del període 

 

Aquest període es veurà marcat -en els seus últims anys- per l’aparició de la 

pandèmia  Covid19, al març de 2020, que ha condicionat totalment el 

desenvolupament de tota activitat personal, social i col·lectiva amb un important 

impacte per tothom i repercussions, tant en la societat, com en el centres educatius i 

lògicament en el funcionament de l’Associació, que va aprofitar aquesta situació per 

donar un nou impuls social a través de l’oferta d’activitats formatives i/o d’intercanvi 

mitjançant webinars.  

Durant aquests anys hi ha hagut dues eleccions de membres de la Junta en les 

assemblees de l’11 de novembre de 2014 i en l’assemblea del 4 de febrer 2021, que 

han comportat canvis en la concepció i en l’organització d’ACPO: s’ha plantejat una 

mirada de més obertura cap a altres professionals de la psicopedagogia i orientació 

que no només intervinguessin en l’àmbit educatiu. 

A l’assemblea de l’11 de novembre de 2014 hi va haver l’elecció de la nova junta de 

l’Associació32, que seria la primera constituïda per diferents professionals de la 

 
32 Junta per al període 2014-2019. President: Jaume Francesch, orientador EAP; Vicepresidenta: Anna de Jesús, 
Orientadora EAP; Secretària: Dolors Gómez, Orientadora EAP; Tresorera: Cristina Sanz; Orientadora EAP; 
Vocals: Ester Castejón, Orientadora UOC; Eulàlia Esclapés, Orientadora Secundària; Àlex Letosa, Orientador 
Secundària ; Montse Ortíz. Orientadora Secundària; Mónica Segura, Orientadora Primària; Emilia Viladoms 
Orientadora EAP; Dolors Vique, Orientadora EAP; Administradora: Sylvie Pérez. En l’assemblea de 30 de juny de 
2016 es produeix una renovació de la Junta, Àlex Letosa i Dolors Esclapès es donen de baixa i s’incorpora Mercè 
Ollé.     
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psicopedagogia i orientació. El pla de mandat d’aquesta Junta estava encaminat a 

oferir un marc de trobada, formació i suport per als professionals de l’orientació, que 

moltes vegades es trobaven sols en el moment de presa de decisions que afectaven 

la seva funció educativa psicopedagògica i orientadora.  

Era un moment de consolidació de les actuacions portades a terme en anys anteriors 

de col·laboració i/o participació en activitats d’organització pròpia o bé de d’altres 

entitats, la qual cosa feia que s’hagués d’estar present en molts àmbits i això, a 

vegades, resultava difícil abordar-ho només amb els membres de la Junta per la qual 

cosa es decidí la incorporació a la Junta33 d’associats en qualitat de col·laboradors 

per tal de suplir vocals en determinades actuacions representatives de l’Associació. 

Des de sempre s’ha volgut que l’Associació tingués presència al territori català, per 

això amb l’intent de descentralitzar-la i cercar espais de relació i trobada més enllà 

de Barcelona, es va fer una presentació, l’any 2015, a les Terres de l’Ebre, juntament 

amb l’Institut de l’Ebre, amb la Xerrada-Taller “Actitud i punt” organitzada i 

presentada per Àngel Mas34. Aquesta presentació, i amb el mateix format, també es 

va fer a Lleida (2016).   

Durant aquests anys s’ha dut a terme dues cites importants: L’organització del II 

Congrés Internacional “Barcelona Inclusiva, més enllà de l’escola, la vida” i la fusió 

entre la nostra Associació i l’Associació Catalana d’Orientació (ACO). 

 

El II Congrés Barcelona Inclusiva 2017 

En relació a la realització del II Congrés Barcelona Inclusiva 2017, va ser una 

continuïtat del treball realitzat al Congrés de l’any 2014 incorporant els canvis i 

transformacions socials del moment. Va ser35: 

• Un marc de reflexió i construcció interdisciplinari per a visualitzar entorns 

inclusius.   

• Un espai d’intercanvi per fomentar, des de diferents mirades, l’orientació per a la 

inclusió al llarg de la vida. 

• Propostes de canvi per a generar una societat inclusiva, amb la participació de les 

persones. 

 

El Congrés va aconseguir, per tant, que durant uns quants dies hi hagués un espai de 

reflexió i d’intercanvi per fomentar, des de diferents mirades, la inclusió al llarg de la 

vida en els tres àmbits que determinen el procés vital de les persones: l’educatiu, el 

 
33 Aquesta incorporació es va votar en l’assemblea de 3 de desembre de 2015. 
34 Àngel Mas, pedagog CREDV-ONCE i representant Comissió Sèniors i amb la col·laboració d’Anna Costa 
(fisioterapeuta). 
35 Segons consta al llibre d’actes del Congrés Barcelona Inclusiva 2017, pàgina 3. 
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laboral i el social. Com a decàleg de les conclusions, aquestes són algunes idees que 

van sorgir36:  

• El diàleg significa cercar la veritat en el punt de vista de l’altre i amb l’altre posant 

en joc l’escolta activa, l’empatia i l’acceptació incondicional. 

• Un canvi de paradigma en l’Orientació és també construir des d’allò que no 

sabem, des de la ignorància. 

• L’economia ha de posar-se al servei de les persones: ha de ser social, solidària, 

ètica, per a caminar cap a una societat de tothom i per a tothom. 

• La ciutat, com a responsable de la satisfacció i la felicitat dels seus ciutadans, ha 

d’ oferir projectes inclusius d’entorn com polítiques públiques cooperatives i no 

competitives. 

• Com més divers és un espai més gent hi cap. 

• La inclusió exigeix lluitar contra la desigualtat i no contra la diversitat. 

• En Educació, els processos han de ser integrals i integrats, dirigits a la millora de 

la cultura i el clima de convivència, però no només a nivell individual i de centre, 

sinó també d’entorn. 

• Les creences no es transformen en abstracte sinó en concret. 

• Les veus de la inclusió reclamen: Res sobre nosaltres sense nosaltres. 

 

La fusió amb ACO 

Tal com hem esmentat abans, un altre dels aspectes importants a destacar en aquest 

període ha estat la fusió amb l’Associació Catalana d’Orientació (ACO)37. Aquest 

procés s’ha completat després de més de 10 anys de col·laboracions conjuntes i de 

cinc de cercar els acords de fusió amb l’objectiu de reunir en una sola Associació el 

conjunt de professionals de l’assessorament i l’orientació que des de diferents àmbits 

intervenen amb les persones, al llarg de la vida. És a dir, tenir una Associació que 

intervingués en tot el cicle vital i per tant ACPO, després d’aquesta fusió, es va 

convertir en l’Associació Catalana de Psicopedagogia i Orientació Educativa i 

Professional. 

El treball realitzat conjuntament amb ACO, al llarg d’aquests anys, com és 

l’organització de Jornades de formació, l’organització dels Congressos de Barcelona 

Inclusiva, la participació en entorns com l’Acord Ciutadà per una Barcelona Inclusiva, 

el projecte de Ciutats Orientadores, la pertinença d’ambdues associacions a la 

COPOE i a la IAEVG, (internacional Association fot Educational and Vocational 

Guidance) etc. han permès transformar les coincidències en acords i propostes 

 
36 Segons consta al llibre d’actes del Congrés Barcelona Inclusiva 2017, pàgina 17. 
37 Aquesta fusió va ser efectiva legalment l’agost de 2020.  
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conjuntes d’actuació per oferir una sola Associació amb una mirada de l’Orientació 

per a la Inclusió que s’estengués al llarg de la vida. Una mirada transversal que 

recollís les diferents experiències en els diferents àmbits: de l’educació (de la petita 

infància a la universitat), de les organitzacions (del treball, de les relacions i les 

emocions), de la salut i la clínica i de l’enfocament social.38            

 

Activitats internes 

 

Per a l’Associació, la revista Àmbits de Psicopedagogia i Orientació ha estat i és una 

carta de presentació de com entenem l’assessorament psicopedagògic i l’orientació. 

Per això al llarg de tots aquests anys s’ha estat donant suport i recolzament al treball 

realitzat per les persones que formen part de la revista, ja sigui en el Consell Editor, 

en què també hi està representada la Junta, o bé en el Consell Assessor o en el 

Consell de Redacció39, que ens ha permès tenir una publicació molt important que 

publica articles en català i castellà i els resums dels articles en anglès.  

L’organització interna de l’Associació ha continuat estant marcada, com fins ara, pel 

treball en comissions, definides en quatre blocs que al llarg d’aquests anys s’han anat 

reajustant i redefinint, els blocs de Comunicació, on s’ha dedicat molts esforços en la 

dinamització de la web40, formació, laboral, i relacions externes, a més de continuar 

participant amb la revista ÀÁF, Àmbits de Psicopedagogia i Orientació. 

Com a fruit del treball intern realitzat per la comissió de “Perfil Professional” -que 

havia format part d’un grup de treball intern en anys anteriors- es va presentar el 

document “L’assessorament psicopedagògic en contextos escolars”41 al 

Departament d’Educació i a diferents estaments, universitats, editorials, etc. que 

mostraren el seu interès pel document. Finalment aprofitant el Congrés Barcelona 

Inclusiva 2017, es va publicar com a Monogràfic de Psicopedagogia i Orientació de la 

revista ÀÁF Àmbits de Psicopedagogia i Orientació- ACPO i amb la col·laboració del 

propi Congrés Barcelona Inclusiva 2017 i la Diputació de Barcelona. La finalitat 

d’aquest llibre és oferir una visió analítica del procés de construcció que ha seguit el 

model d’assessorament psicopedagògic públic en els contextos escolars de 

Catalunya.  

Amb anterioritat i aprofitant l’assemblea del 30 de juny de 2016, es va fer una 

presentació-conferència  a càrrec de Teresa Castilla  del llibre “ Intervención 
 

38 L’11 de novembre de 2020 es va enviar una carta per part d’ACPO a tots els associats explicant els motius i 
les propostes conjuntes de la fusió.   
39 Les persones que formen part dels diferents consells de la revista estan ressenyades en la pàgina web de la 
revista. 
40 Francesc Mena, vocal de la junta, juntament amb altres persones, ha estat un puntal en la dinamització de la 
web.  
41 L’assessorament psicopedagògic en contextos escolars. Anna Farré (coord.), Dolors Sala, Manel Seguer, 
Ferran Sentís, Joan Serra. Monografies de Psicopedagogia i Orientació 3. Ed. ÀÁF. Àmbits de Psicopedagogia i 
Orientació.  
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Educativa en alumnado con trastorno del Espectro autista”. Coordinat per Teresa 

Castilla i Eulàlia Bassedas i publicat en la sèrie de Monografies de la revista Àmbits 

de Psicopedagogia i Orientació amb l’objectiu d’oferir una amplia perspectiva per a la 

identificació, comprensió i intervenció de les necessitats educatives de l’alumnat que 

presenta aquestes característiques.  

A partir de les eleccions de 2021, es van plantejar uns canvis en l’organització de 

l’Associació: d’una banda la que feia referència als aspectes més formals amb la 

creació d’una presidència, una vicepresidència organitzativa, una vicepresidència 

d’economia amb funcions de tresoreria, una secretaria general i una secretaria de 

comunicació per donar un impuls més gran a aquests aspectes i també canvis en 

relació als aspectes funcionals , àmbits de treball o espais de treball que van quedar 

organitzats de la següent manera: Espai de Comunicació: la seva activitat estaria 

dirigida a fer ressò de les activitats a través de diferents canals (xarxes d’ACPO, Web 

d’ACPO, Linkedin, Twitter, Facebook, i també de la revista ÀÁF, Àmbits de 

Psicopedagogia i Orientació); Espai Orienta’m per donar resposta a estudiants, 

graduats i/o llicenciats que necessitin durant un cert temps, o puntualment, suport i 

orientació; Espai Aula, espai d’activitats formatives (taules de debat, tallers, 

converses..) amb diferents modalitats online, semi presencial; Espai Àgora, espai de 

reflexió: orientar per estudiar, orientar per accedir al mon laboral; Espai Inclusió, 

espai de treball al voltant de l’eix exclusió-inclusió des de diferents mirades socials, 

laboral, educativa, de gènere; Espai Serveis, possibilitat d’oferir serveis, borsa de 

treball, assessorament jurídic... 

 

Projecció i activitats externes 

 

En la línia establerta en els anys anteriors, continuen sent moltes les relacions que 

s’estableixen amb altres entitats  vinculades a l’entorn educatiu amb l’objectiu 

d’establir acords de col·laboració/o participació de les diferents activitats que 

s’organitzen, ja sigui des d’ACPO o des de diverses institucions. L’objectiu de tot 

aquest treball  ha estat encaminat a aconseguir un reconeixement propi com a 

representants de la Psicopedagogia i l’Orientació i tenir un paper actiu i d’opinió en 

relació a aquests temes.         

Es van mantenir  relacions de caire més institucionals amb la Diputació de Barcelona, 

participant en reunions sobre el projecte Erasmus+ Ciutats Orientadores. Aquest 

projecte europeu promou l’articulació de tots els agents, serveis i recursos 

d’orientació existents, en un context local, per acompanyar la ciutadania en les seves 

trajectòries educatives i professionals al llarg de la vida. També es  van mantenir 

relacions amb l’Ajuntament de Barcelona, essent present en les reunions i posterior 

signatura de l’Acord Barcelona Orienta que és un marc de participació, coordinació, 
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cooperació públic, privat i d’acció conjunta entre institucions i organitzacions de la 

ciutat, implicades en els processos serveis i recursos d’orientació, i també assistint a 

les activitats formatives del Consorci d’Educació de Barcelona (CEB) amb la 

presentació a les jornades d’inici de curs dels EAP, organitzades per aquesta 

institució, de la ponència “l’assessorament psicopedagògic en el nou marc educatiu 

del S XXI”.42   

Es varen continuar mantenint relacions institucionals amb diferents representants de 

partits polítics43 i sindicats per explicitar la situació dels EAP i de l’Educació. Així 

s’organitzà conjuntament amb la Plataforma per a l’Escola Inclusiva i l’Associació de 

Professionals de les Escoles Cristianes de Catalunya (APPEC) una taula rodona en la 

que estaven convidats a participar representants de tots els partits polítics que es 

presentaren a les eleccions de 27 de setembre de 2015 per tal que explicitessin els 

seus models educatius.     

S’ha continuat mantenint relacions amb la Fundació Bofill, Plataforma per l’Escola 

Inclusiva, Diari d’Educació, Rosa Sensat (participació en el Congrés d’Educació 

pública: Prenguem la paraula)44, Col·legi de Doctors i Llicenciats, la FAPAC i amb 

l’Associació Catalana Pro Persones Sordcegues (APSOCECAT) , Educaweb, on s’ha 

format part del jurat que atorga el premis que duen el seu nom i que s’adjudiquen a 

entitats que presenten projectes innovadors en l’àmbit de l’orientació acadèmica i 

professional i amb la Universitat Ramon Llull - Fundació Blanquerna, on des de l’any 

2018, es participa en una sessió que realitza la Universitat, de presentació de 

diferents àmbits de pràctiques adreçada als estudiants de primer curs del Màster 

Universitari en Psicopedagogia. L’objectiu d’aquesta participació és donar a conèixer 

l’ACPO, la revista Àmbits de psicopedagogia i Orientació i el tipus de pràctiques que 

es poden fer a l’EAP. També en el marc de col·laboració amb aquesta Universitat 

vam ser convidats com a Associació a participar en la Jornada sobre Inserció 

professional del psicopedagog/a, amb la conferència “Reptes de la psicopedagogia 

avui”.45 

Amb la Universitat de Vic, ens vam posar en contacte per tal trobar una manera 

de fer recordança i memòria del mestratge de Pere Pujolàs i Maset, pedagog i 

professor que va impulsar la inclusió educativa i social de totes les persones i 

que des de sempre havia col·laborat de forma molt activa amb l’Associació. Fruit 

d’aquestes converses va sorgir la creació del Premi Pere Pujolàs i Maset al 

millor treball de final de Màster en educació inclusiva, democràcia i 

aprenentatge cooperatiu de la Facultat d’Educació, Traducció, Esport i 

Psicologia (FETEP) de la UVIC-UCC46. A la concessió d’aquest premi, ACPO hi 

 
42 Aquesta ponència va anar a càrrec de Jaume Francesch com a president d’ACPO.  
43 Amb Barcelona en Comú i amb representants del grup socialista a l’Ajuntament de Barcelona 
44 Aquest congrés es va dur a terme a partir de Jornades de Debat entre l’octubre de 2019 i l’abril de 2020   
45 Aquesta conferència va anar a càrrec de Jaume Francesch, com a president d’ACPO 
46 La primera edició es va convocar l’octubre de 2021, el lliurament del premi el 14 de novembre de 2021. Joan 
Serra, va formar part del jurat com a representant de la revista Àmbits de Psicopedagogia i Orientació.  
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ha participat conjuntament amb la Xarxa Khelidon, per a l’aprenentatge 

cooperatiu, de la qual en Pere Pujolàs en fou el creador i amb la Facultat 

d’Educació, Traducció, Esport i Psico logia.        

També des de l’ACPO s’ha donat suport i recolzat al document elaborat per la junta 

de directors d’EAP, constituïda per una direcció de cadascun dels 10 Serveis 

Territorials de Catalunya, al febrer de 2019, en què es recull la situació actual dels 

EAP i es dona una aproximació a les necessitats de millora del col·lectiu de 

professionals dels EAP de Catalunya, en relació a diferents blocs: Autonomia de 

centre, Rol i funcions dels EAP en el sistema inclusiu, Desenvolupament professional 

(formació i mèrits), Plantilles (revisió de ràtios) i millora de les condicions laborals47  

L’esforç fet aquests anys per aconseguir -com a Associació- estar present en el món 

sociopsicoeducatiu    va fer que al setembre de 2018, la Fundació Congrés Català de 

Salut Mental de la Infància i l’Adolescència, ens convidés a formar part del Comitè 

Organitzador48 del VII Congrés sota el títol de Transicions, Exclusions i Soledats.49 La 

nostra aportació va consistir en l’organització i proposta de ponents per a la taula 3 

del Congrés que abordava la temàtica referida a ”Transicions” en què es van 

plantejar aspectes referits a “la Patologización y medicalización en la infancia y 

adolescencia trans”, a càrrec de Sabel Gabaldón i ”Identidad, incertidumbre y otros 

retos en el acompañamiento de las expresiones de género diversas en la infància” a 

càrrec de Miquel Missé.  

Al llarg d’aquests anys s’han signat convenis de col·laboració i acordat aliances amb 

diferents entitats amb l’objectiu també, a part de la divulgació, de captar 

finançament per a les diferents activitats que es porten a terme per part de 

l’Associació. A partir del 2021, els acords signants han estat amb l’Associació de 

Persones amb Capacitats Diverses (CESCAT), amb D'EP Institut, organització 

especialitzada en l’orientació acadèmica i professional i la recerca social aplicada, 

FUHEM, fundació que promou entre altres aspectes la justícia social mitjançant 

l’activitat educativa, i amb l’Institut de Desenvolupament Professional (IDP-ICE) de 

la Universitat de Barcelona. 

La col·laboració amb altres associacions i/o entitats de Catalunya ha continuat sent 

un punt important en el treball de l’Associació. Cal destacar l’organització, 

conjuntament amb l’Associació de Persones amb Capacitats Diverses (CECSCAT), 

de la “Primera Jornada Socioeducativa per a la inclusió al Baix Llobregat” a Olesa de 

Montserrat. Aquesta jornada tenia per objectiu visualitzar i promoure els drets de els 

persones amb capacitats diverses. La participació a les Jornades organitzades pel 

 
47 Aquest document està penjat a la pàgina web de ACPO. 
48 En va formar part  Anna de Jesús, vicepresidenta de l’ACPO. 
49 Aquest Congrés s’havia de celebrar a Barcelona els dies 22 i 23 d’octubre de 2020 però a causa de la 
pandèmia es va ajornar i s’acabà celebrant en format telemàtic-híbrid els dies 28 de maig,3, 4 i 11 de juny de 
2011. Fet 3 webinars prèvies el dies, 16 d’octubre 2020, 22 de gener i  26 de març de 2021.    
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CIIMU,50 amb el nom de “Famílies del segle XXI”. L’assistència a la IX trobada de 

Centres Innovadors de Catalunya, impulsades per Pere Marquès51, amb la ponència 

“El paper de l’Orientació Educativa als centres de primària i secundària”52. I la 

participació a la jornada tècnica i de debat “Bones pràctiques inclusives”, organitzada 

conjuntament amb la Plataforma per una Escola Inclusiva, amb la col·laboració del 

Diari d’Educació.   

Aquesta col·laboració amb altres entitats fa que els associats i associades  són 

convidats a participar en conferències i/o cursos, trobades com “World Blindness 

Summit 2021 ”organitzada per l’ONCE i impulsada per la Unió Mundial de Cecs 

(WBU) i el Consell Internacional per a l’Educació de Persones amb Discapacitat 

Visual (ICEIVI) o a la conferència inaugural, organitzada per l’ICE, amb el títol “Què 

significa ser un centre restauratiu” a càrrec de Belinda Hopkins53.      

S’ha continuat formant part de la Confederació d’Organitzacions de Psicopedagogia i 

Orientació d’Espanya (COPOE), ostentant la Secretaria General54 i també, com 

associats, participant de les diferents assemblees, trobades i congressos. Així es van 

poder enviar esmenes en relació al projecte de la LOMLOE i també vam poder 

compartir amb altres territoris la preocupació pels canvis en les normatives i 

encàrrecs de l’administració pública. Representant aquesta entitat es va participar a 

Madrid el 2016, a una trobada organitzada per la Universitat Internacional de Madrid 

en relació a l’orientació a Europa. I en un debat, organitzat també per aquesta 

Universitat, sobre Aprenentatge Intel·ligent en què també hi participava José Antonio 

Marina.  

Dins el marc de col·laboració amb COPOE, es va assistir  a les IV Jornades 

Nacionales de Orientación a Pontevedra (2015) amb el títol de “L’Orientació, un valor 

estable”. També es va estar present al congrés de València (2016) sobre Educació 

Inclusiva. Des d’ACPO es va coordinar, conjuntament amb l’Associació de 

Psicopedagogia de Palma de Mallorca, la realització de les Primeres Jornades 

d’Orientació Educativa de Balears, en el marc de les V Jornades Estatals d’Orientació 

amb el lema “Diversitat i Educació Inclusiva”, que es van celebrar a Palma de 

Mallorca (2017). En aquestes Jornades es va participar en taules de debat com la de: 

“El paper de l’assessor psicopedagògic a l’escola inclusiva”55 i a la de “Models 

d'assessorament psicopedagògic i d'orientació.”56  

 
50 CIIMU, Consorci Institut d’Infància i Món Urbà, adscrit a l’Ajuntament de Barcelona.  
51 Pere Marquès coordinador de la xarxa educativa DIM-EDU (xarxa per a la investigació, l’aprenentatge 
permanent i el suport al desenvolupament professional als entorns educatius. 
52 A càrrec de Jaume Francesch. 
53 Aquestes activitats es van realitzar al juny de 2021. 
54 Jaume Francesch, president d’ACPO. 
55 Cristina Sanz. Pedagoga de l’EAP Martorell; Dolors Gómez. Psicopedagoga de l’EAP Montmeló; Mercè Ollé 
Orientadora de la Generalitat de Catalunya. 
56 Anna de Jesús EAP de Sant Andreu, Maria Fernanda Chocomeli, Orientadora APOCOVA, (Comunitat 
Valenciana); Ernesto;Gutierrez Crespo, orientador APSIDE (Euskadi). 



25 anys de l’ASSOCIACIÓ 

 37 

També, amb COPOE, es va assistir a Còrdova (2018) a les VI Jornadas Estatales de 

Orientación Educativa i III Jornadas Andaluzas de Orientación Educativa, sobre 

“Neurociencia y Orientación”, i a Màlaga (2019) a les VII Jornadas Estatales, sota el 

títol de “Reflexión sobre la orientación educativa hacia un modelo de Orientación 

Común”. També es va estar present al XI Encuentro Estatal de Orientación Educativa 

a Logroño (2020) que es va centrar en el desenvolupament i el benestar personal, en 

què, entre d’altres temes, s’abordava la intervenció en igualtat de gènere, el suïcidi , 

la diversitat sexual i familiar i on des de la l’Associació també es va estar present amb 

la ponència “Escuelas por la igualdad y la diversidad”.57 Donada la situació de 

pandèmia per la Covid19, aquesta trobada es va dur a terme en format online.     

Continuem pensant que l’assistència a aquestes jornades és una bona oportunitat de 

divulgació de la pràctica educativa i d’obertura envers altres realitats.   

 

 

Formació interna 

 

Més enllà de les Jornades pròpies que sempre s’havien organitzat vinculades amb 

l’assemblea anual de socis, es van generar taules de debat o taules d’experts en què 

professionals amb diferents mirades abordaven una problemàtica comuna. 

Així cal destacar: 

• Taula d’experts “ Avaluar o examinar?” a càrrec de: Juan Andrés Ligero, Joan 

Mateo i Joan Subirats.( 19 de març de 2015). 

• Xerrada-Taller: “Actitud i punt: des de les capacitats diverses a la normalització“.  

Organitzada per la comissió sèniors (16 juny de 2015) i a càrrec d’Anna Costa, 

diplomada en fisioteràpia; Àngel Mas, pedagog CREDV-ONCE; Miquel Albert 

Soler, president de l’Associació Mirada Solidària.  

• “L’experiència de la injustícia” a càrrec de Joan Carles Mèlic (22 de setembre de 

2015).  

• “Salut mental i educació” a càrrec de: Ramon Almirall, psicòleg, psicopedagog i 

terapeuta familiar; Enric Bolea psicòleg clínic i psicopedagog; Joan de Diego, 

doctor en pedagogia; Eugenio Diaz psicòleg i psicoanalista. (3 de desembre de 

2015)  

• Taula de debat. “L’Educació pel desenvolupament com a marc d’un altre 

assessorament possible” a càrrec de Joan Bonals, Benjamí Moliné, Llorenç 

Planes. (30 de juny de 2016). 

 
57 Aquesta ponència va estar a càrrec de Dolors Vique, responsable d’Igualtat i coeducció del Consorci De 
Barcelona i del programa escoles per la Igualtat i la diversitat. 
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• Taula rodona “ De la inclusió i de la segregació” a càrrec de Begonya Gasch 

Yagüe i Xavier Bonal Sarró. (31 de maig de 2018). 

• Jornada “presentació del Projecte Escolta’m”. (30 de maig de 2019) a càrrec de 

Maria del Mar Aldàmiz-Echevarria i Francesc Mena. 

   

Durant la pandèmia,  les activitats formatives es van realitzar a partir de finals de l’any 

2020 en format de webinars amb una acollida molt bona i que no deixa de créixer el 

nombre de visualitzacions. Es van plantejar una sèrie de conferències entre les que 

cal citar : 

•  “Acompañar a quien acompaña “ a càrrec de Carlos Skliar de la Facultat latino 

americana de Ciències Socials, amb seu a Buenos Aires. (11 de desembre de 

2020) 

• “Orientació i Psicopedagogia” a càrrec de Rafael Bisquerra. (4 de febrer de 2021) 

• “La LOMCE i l’Orientació Educativa” a càrrec de César Coll. (16 d’abril de 2021)  

•  “Transició dels joves cap el món laboral, impacte de la pandèmia i  futur”, a 

càrrec de Màrius Martínez. (16 de setembre de 2021) 

• Taula rodona sobre “Salut Mental als centres educatius” amb la participació 

d’Anna Torra, Josep Amorós,  Juan Carlos Barroso, Mark Dangerfield. (16 de 

desembre de 2021). 

 

 

L’organització de cursos de formació 

 

Paral·lelament i com s’explicitava en el Pla de mandat presentat58 a l’assembla del 

novembre de 2014, s’organitzà un marc de formació estable, més enllà de trobades 

i/o espais de reflexió, que ha permès estendre una mirada inclusiva en els diferents 

àmbits d’intervenció.  

Per tal de poder realitzar aquesta formació es va sol·licitar al Departament d’Educació 

que ACPO sigui considerada entitat formadora. Així es realitzà la següent formació ja 

reconeguda pel Departament d’Ensenyament: 

• Marc d’Intervenció de l’Orientació a l’Educació Secundària i a l’EAP dins el 

sistema inclusiu59. Els objectius del curs eren delimitar les funcions de 

l’orientador de centre i l’assessor psicopedagògic de l’EAP segons el marc 

 
58 Pla de mandat presentat per Jaume Francesch, en l’assamblea de 19 de novembre de 2014.   
59 Aquesta formació es va realitzar entre l’octubre i el desembre de 2015. Les formadores van ser. Esther Càrcel i 
Isabel Sánchez de l’EAP de Martorell.   
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normatiu i també concretar els àmbits d’intervenció de l’orientador i l’assessor 

psicopedagògic de l’EAP segons un marc teòric de referència vinculat al 

context i en el marc del sistema inclusiu. Aquesta formació era oberta a 

professionals de la psicologia, la pedagogia, professorat d’Educació Especial i 

d’atenció a la diversitat.  

• Situacions traumàtiques als centres educatius: proposta d’intervenció60. Els 

objectius eren conèixer les reaccions de les persones davant d’una situació 

traumàtica, abordar aspectes referits a la mort, la resiliència, rituals de dol, 

com intervenir als centres educatius i com tenir cura dels professionals que hi 

intervenen. 

  

També es continuaren realitzant cursos de formació en col·laboració amb altres 

entitats: 

• Associació Catalana d’Orientació (ACO). Curs: Barcelona Emocional amb 

l’objectiu de facilitar un marc de construcció de coneixements vinculats al 

desenvolupament de les habilitats en comunicació emocional tan necessàries 

per als professionals de la psicopedagogia i orientació.61 

• Associació Rosa Sensat. En l’organització de cursos d’oposicions des de l’any 

2018 i la participació en les diferents escoles d’estiu. 

 

 

Relació i treball amb el Departament d’Educació 

 

Sempre que hi ha un canvi de Junta de l’Associació, aquesta es va a presentar al 

Departament d’Educació per oferir col·laboració. Val a dir que la situació política 

d’aquests darreres anys ha repercutit en el funcionament del Departament. És un 

moment difícil i sovint, les directrius que es donen en relació a les tasques 

d’orientació -ja sigui per als docents de centres o per als serveis educatius- no 

queden prou definides. 

Tot i així s’ha continuat participant, amb la Direcció General d’Educació infantil i 

Primària62, en grups de debat sobre el Decret de Serveis Educatius i també en el 

“grup d’experts” en relació a com s’havia de desenvolupar el marc normatiu sobre 

l’atenció de l’alumnat en el marc d’un sistema inclusiu i que posteriorment va 

comportar la publicació del Decret 150/2017, de 17 d’octubre, d’atenció educativa a 

 
60 Aquesta formació es va realitzar l’octubre de 2016. El formador va ser Juan Carlos Barroso.  
61 Aquest curs es va celebrar els dies 4 i 5 de juliol de 2019 a la facultat de Psicologia, Ciències de l’Esport 
Blanquerna-Universitat Ramon Llull. Hi van participar com a docents entre d’altres Rafael Bisquerra, Enric Bolea.  
62 Directora general Carme Ortoll, subdirectora general Mercè Esteve.  
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l’alumnat en el marc d’un sistema educatiu inclusiu63. Les aportacions fetes en relació 

a aquests aspectes es van referir a propostes que tinguessin en compte el model 

d’intervenció i assessorament psicopedagògic recollit en el Monogràfic 

“l’Assessorament psicopedagògic en el contextos escolars”64, que en el seu moment 

ja se’ls va presentar. 

També vam voler fer arribar la nostra veu de disconformitat entrant per registre un 

escrit elaborat pel grup de la comissió sènior, i avalat per la Junta, en relació als 

informes pediàtrics que es demanaven en el procés de preinscripció i matriculació 

(abril de 2015) com una mesura preventiva de detecció de possibles necessitats de 

l’alumnat que s’havia d’incorporar al sistema educatiu, obviant tot el treball preventiu 

que des del territori ja s’estava realitzant i en el què estàvem molt implicats els EAP 

en coordinació i treball en xarxa amb CDIAP, CAP, EBASP, CSMIJ...  Una còpia 

d’aquest escrit es va lliurar a l’Associació de CDIAP i als diferents  col·legis 

professionals. 

També vam mostrar la nostra disconformitat amb el conveni establert amb 

l’Associació APRENEM, ja que consideràvem que el suport tant individualitzat que 

aquesta Associació oferia a l’alumnat dins el marc de l’espectre autista no acabava 

de poder inserir-se en les dinàmiques del centre i que l’abordatge de les necessitats 

educatives d’aquest alumnat s’havia de contemplar dins d’un context més ampli.       

Aquests darrers anys, les relacions amb el Departament han estat molt poc fluïdes tot 

i la insistència des de l’Associació per mantenir aquest lligam. Al gener de 2009, es 

va mantenir una reunió amb el Conseller d’Educació i el Director General de 

Currículum i Personalització65 en la qual es va parlar del paper dels EAP en relació 

als centres educatius. Hi havia una mirada discrepant: semblava que des de la 

Conselleria d’Educació es veia el paper dels professionals dels EAP com un paper 

molt tècnic, molt especialitzat per la qual cosa es va haver de tornar a explicar el 

nostre posicionament com assessors psicopedagògics i que, per dur a terme una 

bona intervenció psicopedagògica i orientadora als centres educatius, no cal una 

especialització en les deficiències, sinó el que cal es una mirada àmplia per 

promoure canvis als centres per tal que puguin atendre millor a tot l’alumnat inclosos 

els que presenten majors dificultats. Com sempre es va tornar a reclamar poder 

participar més en les actuacions que es fan des del Departament, com per exemple 

en l’elaboració de criteris previs a les normatives, elaboració de documents i criteris. 

Actualment l’aparició de la Pandèmia de la Covid19 i el canvi de govern ha fet que 

s’estigui en un temps d’espera per seguir mantenint les relacions establertes. 

  

 
63 Aquest Decret desplega la Llei 12/2009 d’Educació. 
64 L’assessorament psicopedagògic en contextos escolars. Anna Farré (coord.), Dolors Sala, Manel Seguer, 
Ferran Sentís, Joan Serra. Monografies de Psicopedagogia i Orientació 3. Ed. ÀÁF. Àmbits de Psicopedagogia i 
Orientació. 
65 Conseller d’Educació. Josep Bargalló i director general Josep Vallcorba.  
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Després de 25 anys de trajectòria 

La Junta del 2021-2026 

 

El temps ha anat passant al llarg d’aquests anys i els canvis socials i 

tecnològics han fet que el 4 de febrer de 2021, es realitzés la primera 

assemblea telemàtica de l’ACPO i en ella es validessin els resultats de la 

votació per a l’elecció de la nova Junta66 que per primera vegada s’havia 

hagut de realitzar també telemàticament, arran de la pandèmia de la 

Covid19 . 

En aquesta assemblea es va aprovar el Pla de mandat 2021-2026 que 

porta per el lema “ Cap a una orientació per a la comunitat”67 en el qual i 

entre altres aspectes es destacava:  

”Hem de caminar conjuntament per a la construcció d’un nou model 

d’orientació que ens permeti intervenir tant en el món de l’educació, 

com en el social i comunitari, i també intervenir tant en els aspectes 

relacionats amb el cicle vital de les persones, com en els que afecten i 

determinen el seu procés professional i laboral. 

La nostra associació vol ser un referent de la psicopedagogia de les 

emocions, no només amb propostes per a la millora de la convivència 

a les aules, en l’atenció a la diversitat i en l’escola inclusiva, sinó 

també amb propostes que s’originen al voltant de la intervenció en 

orientació personal, vocacional i familiar des de la petita infància fins a 

la construcció de competències professionals amb plantejaments 

d’autonomia i dependència en l’envelliment actiu. Volem ser presents i 

considerats en referència a tots aquells aspectes que la societat actual 

ens assenyala”.  

 

 
66 Junta període 2021-2026: Presidència Jaume Francesch, Orientador EAP; Vicepresidència organitzativa, Anna 

de Jesús; Vicepresidència econòmica: Cristina Sanz; Secretaria general: M. Dolors Gómez; Secretaria de 

Comunicació: Gemma Latorre; Vocalies: Montse Núñez, Laura Rivero, Mirta Blanco, Àngel Mas, Fina Isern, Cèlia 

Sassatelli, Àlex Martínez, Remei Bordons.  

67 Presentat per Jaume Francesch en l’assemblea de 4 de febrer de 2021.  
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Cap a on anem? 

Cap a la incorporació de tres grans reptes a assolir al llarg d’aquests anys 

i que marcaran el futur de l’Associació: 

1. Impulsar la reflexió i la complicitat dels i les professionals de 

l’orientació a través d’una proposta permanent d’activitats i la 

creació d’àmbits de treball útils per a les persones associades. 

2. Suscitar un debat obert i participatiu envers a un nou model 

d’orientació que doni resposta a les noves necessitats de les 

persones. 

3. Desenvolupar un projecte comunicatiu que eixampli el 

compromís dels orientadors i de les orientadores amb 

l’Associació i que serveixi, tant per compartir coneixements 

entre els i les professionals, com per ajudar a ressituar 

l’orientació com un dret vinculat a la justícia social.  

 

 

 

 

        

 



 

 

 


